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camp valenciàOPINIÓ

OPINIÓ// Joanma Mesado. Secretari tècnic de LA UNIÓ

Tots sabem que als nostres pobles, aquells que en tinguen, 
tenim sempre un fotògraf “de capçalera”. És aquell que 

recull amb la seua càmera tots els esdeveniments més relle-
vants del poble: bodes, batejos i comunions (BBC), festes 
locals i altres esdeveniment com aniversaris.

Tots estos fotògrafs el coneixem tots pel cognom. Doncs be, el 
fotògraf del govern de l’Estat te un cognom: Planas.

Sí, el ministre d’Agricultura, Luis Planas, és el fotògraf del 
govern. Li paguem per això, per a que davant de qualsevol 
esdeveniment de crisi que li succeeix al Gobierno, l’envien a 
ell per a que faça la foto i quedar-se retratat, tant ell como el 
govern com tots aquells que ixen a la foto. De ser el llenyater 
en parlaré més endavant.

Com a bon fotògraf, prepara l’escenari: els grans salons pom-
posos i emmoquetats dels Ministeri amb els assistents encor-
batats. Em ve al cap la cançó Camals Mullats de la Gossa 
Sorda on deia: molta corbata i molt poca vergonya).

Tenim exemples en els últims mesos. Les dos reunions de 
l’Observatori de la cadena alimentària.

Les dos es van convocar davant crisi que havien fet saltar l’opi-
nió pública. L’opinió del sector al fotògraf tant se li val, el que 
l’importa al bon fotògraf és la foto fixa per a que tot quede bé, 
tant el missatge que vol llançar a la ciutadania com aquells qui 
apareixen a la foto.

De les dos reunions de l’Observatori no va eixir cap mesura en 
concret, excepte les declaracions de Planas afirmant que el 
mercat es regularia ell tot sol i la constitució de “meses de tre-
ball” per analitzar, sí analitzar més encara, la cadena de valor 
de determinats productes.

El fotògraf i llenyater del Gobierno

De les altres Meses sectorials que convoca el fotògraf i on 
només busca la presència dels maniquí del sector que més 
l’interessa per a que la foto no tinga que passar cap filtre, en 
parlaré en un altra ocasió. Només avançaré  que ASAJA, COAG 
i UPA es passen dos dies abans de perruqueria, manicura i 
banys turcs per la millor foto de l’Annie Leibovitz del Gobierno 
de España. 

I ara, breument, per què això de dir-li llenyataire al valencià-cor-
dovès Luis Planas? Molt senzill. El problema de la deforesta-
ció a Espanya no és pels incendis. És pels arbres que talla el 
ministre per fer tanta “Mesa” per a justificar la seua falta de 
frescor, de proactivitat i sobretot, d’iniciativa.

I tot açò mentrestant, les organitzacions ASAJA, COAG i UPA 
que es queden tranquil·les. Han eixit molt afavorides en totes 
les fotos, vos ho ben assegure. Ja tenen la feina feta.  
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Luis Cortés fue elegido coordinador estatal de la Unión de Uni-
ones el pasado 23 de febrero. Camp Valencià le ha hecho esta 
entrevista donde desgrana sus planes de futuro en la organiza-
ción donde se integra LA UNIÓ.

Llevas casi dos meses en el cargo, ¿cuál es el balance que 
haces del mismo?

Me ha costado un tiempo hacerme una idea del funcionamiento diario 
de la organización, pero tenía una ventaja y es la de que el desprecio 
que la Administración le hace a la Unión de Uniones a nivel estatal es 
el mismo que la Junta Extremadura ya nos había dado en Extremadura, 
con lo cual ya tenía conocimiento de lo mal que nos tratan y de lo que 
tenemos que hacer para que nos traten bien. Hay que obligar de cual-
quier manera posible legal a que el Ministerio llame a consultas y que 
el Ministerio y las distintas Administraciones llamen para pedir opinión a 
aquellos que los electores decidan que tienen que ser sus representan-
tes, no como se hacía en tiempos de Franco que era la administración la 
que ponía a los representantes de los sindicatos y asociaciones. 

¿Cuáles son los retos principales que afrontas como nuevo 
coordinador?

Hay dos, uno en el sector agrario y otro como organización que es el 
de que entre la democracia en el campo. Porque si vamos a hablar de 
sequía se tendría que escuchar a los verdaderos representantes de 
los agricultores que tienen el problema, no a quien el ministro ponga al 
otro lado para escuchar lo que quiere oír. Y en agricultura y ganadería 
hemos de ser capaces de dignificar el sector. Un sector que los que 
no lo conocen piensan que está muy subvencionado. Cada dos por 
tres salen los millones que llegan para la agricultura por el Ministerio y 
por todas las Consejerías. Se está dando una sobreinformación de la 
cantidad de dinero que recibimos, que muchas veces no es cierta. Por 
otro lado, se nos está calificando de contaminadores. La mayor parte 
de la sociedad cree que echamos herbicidas y fitosanitarios sin ningún 
control, porque la información que reciben es eso.

De hecho, hemos tenido un ministro de Consumo que decía que una 
vaca contaminaba más que un coche, o de que el problema del Mar 
Menor lo generan los agricultores, se nos critica que somos los que 
consumimos el 80% del agua... La sociedad tiene una imagen del sec-
tor agrario de que somos unos subvencionados, que estamos con-
taminando y que vivimos perfectamente. Claro, después ven la cifra 
de que cada vez hay menos agricultores, menos jóvenes, que no hay 
mujeres, porque ven que no es un sector atractivo económicamente 
hablando, entonces algo está pasando. Mi principal objetivo es digni-
ficar la dignificar la agricultura para que la sociedad vea lo que real-
mente somos, productores de alimentos saludables y a buen precio, 
que además protegemos el medio ambiente. Llevamos miles de años 
protegiendo el medio ambiente, como para que ahora venga un eco-
logista de oficina a decirnos cómo tenemos que hacerlo.

¿Cómo es la relación actual con el Ministerio de Agricultura y 
con el ministro Luis Planas?

Me une una sola cosa: el nombre. A nuestra organización no nos qui-

ere mucho. Lo primero que dijeron las otras organizaciones era que, si 
había relaciones con la Unión, ellos la iban a liar. Y a este coordinador 
le tiene una especial fobia. De hecho, le he reventado actos las cuatro 
últimas veces que ha ido a inaugurar la feria de Don Benito. Hace dos 
meses tuvo que cancelar la visita porque lo mismo que no nos quiere 
aquí a nosotros, yo no le quiero a él allí. Con la que estamos pasando, 
con la dejadez de este ministro hacia el sector agrario, no voy a permitir 
que vaya a una feria a tomarse unos vinos para decir lo bien que va al 
campo porque es mentira.

Por tanto, es muy posible que las reuniones vayan a ser escasas o 
nulas, aunque tampoco me preocupa mucho mientras nos reunamos 
con directores generales, con el subsecretario, etc.

Clamáis desde hace tiempo por una representación legítima 
de las organizaciones agrarias, ¿en qué estado se encuentra 
la situación?

Hemos interpuesto un recurso contencioso administrativo porque hay 
una ley de representatividad que se tendría que cumplir en democra-
cia. Y ni los ministerios de este Gobierno, ni los anteriores, porque 
recordemos que el Partido Popular tampoco desarrolló el reglamento 
interno que abre el calendario de convocatoria de elecciones, pues 
como este ministro no quiere que haya elecciones nosotros hemos ido 
a los juzgados. No es presentable la respuesta que le dio al diputado 
valenciano Joan Baldoví de que “no voy a llevar una ley de represen-
tación a las Cortes si no hay consenso en el sector”. Esta respuesta 
es impresentable. Para que haya libertad, democracia, se necesita un 
consenso. En democracia no se puede pedir que haya consenso, ni 
para que haya libertad, ni para que se respeten. La ley democrática es 
algo que tiene que darse por hecho. Por tanto, vamos a ir a los tribu-
nales. Una vez que consigamos llegar a tener una sentencia favorable, 
se abrirá el calendario y habrá elecciones. Yo calculo que pueda haber 
elecciones al campo alrededor del año 2025 si los juzgados no nos 
gastan una mala pasada.

En la Comunitat Valenciana sigue sin haber un proceso electoral 
agrario, ¿qué opinas?

Exactamente igual. Yo estuve en el último Congreso de LA UNIÓ y 
Ximo Puig reconoció públicamente que se había comprometido a que 
hubiese elecciones esta legislatura. En el pacto de Gobierno, todos 
los partidos políticos que sustentan al Ejecutivo en la Comunitat Valen-
ciana son partidarios de que haya elecciones. Aquí todo el mundo 
parece que se compromete, pero después no se hacen. Pero ni se ha 
presentado la ley ni se prevé y esperemos que el nuevo Ejecutivo auto-
nómico que entre quiera hacer elecciones. Estáis exactamente igual 
en la Comunitat Valenciana que en la mayor parte de las comunidades 
autónomas. A los políticos no les gustan las elecciones porque cada 
vez que hay se remueve el panorama y entonces las organizaciones 
agrarias tienen que actuar de manera que los agricultores empiecen a 
confiar en ellas para pedir su voto. Es más bonito organizaciones agra-
rias adormecidas que no necesitan reivindicar, que no hacen nada por-
que saben que no hay elecciones y que sea la propia administración 
la que les concedan el marchamo de representativa. Entendemos que 
esto no puede durar ni un día más, que habrá que hacer elecciones a 
nivel estatal, pero luego después habrá que arrastrar a la Generalitat 
para que las haga. Es una vergüenza que sea el Ejecutivo el que tenga 
que decir quién representa a los agricultores en vez de ellos mismos.

La falta de lluvias está provocando que la sequía sea cada vez 
más grave y está amenazando bastantes cultivos. ¿Qué propo-
néis desde la Unión de Uniones?

Sequía como la de este año no la recuerdo. Los cereales se han ido al 
100% El trasvase Tajo-Segura está a punto de congelarse porque no 
hay agua. El problema es que antes venía una sequía y era coyuntural, 
ahora es real el cambio climático y la sequía ha venido para quedarse. 

“Si produzco una naranja en la Comunitat Valenciana con una 
determinada sustancia resulta que no es salubre, pero si la 
importo del norte de África sí”

Luis Cortés, coordinador estatal de la Unión de Uniones

Josep Sanchis / Juan Alberto Cano

camp valenciàENTREVISTA AMB...
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Hay unos fondos de emergencia. Cuando un agricultor hace la PAC 
se le quita un 1,4% para un fondo y hay que destinarlo para la sequía. 
Tenemos la posibilidad de ayudas de minimis. En definitiva, hay una 
serie de medidas económicas que hay que establecer. Otra cosa 
importantísima que afecta a la sequía es el aumento de los costes 
de producción. Si producir una hectárea de cereal me cuesta 400 € 
y tengo sequía, he perdido 400. Pero si producimos en general y me 
cuesta 1.000 €, si hay sequía, pierdo 1.000 €. Tenemos que hacer ver 
a la Administración que ya no nos vale con moratorias de Seguridad 
Social, con subvencionar los préstamos del SAECA. Hay que poner 
25.000 € por explotación de minimis y con el baremo que usted qui-
era, pero con ayuda directa, porque no quiero un préstamo barato si 
el banco no me lo va a dar, si no he pagado el préstamo de campaña 
del año anterior. No me vale que se vaya a adelantar el 70% de la PAC 
al 16 de octubre y después resulta que no me da PAC, o que tengo 
frutales o después resulta que no me lo adelantan porque este año los 
controles son más tardíos y se va a quedar el 70% sin recibir la ayuda.

O flexibilizamos los ecorregímenes y las ayudas asociadas, o se esta-
blece un presupuesto de emergencia a disposición de los agriculto-
res y una ayuda de minimis encima de la mesa, o tendremos que 
presionar a los Gobiernos para que los agricultores y ganaderos no 
se arruinen. Y sobre todo, otra cosa importantísima es que tenemos 
un problema con los riegos. Hay que hacer muchas inversiones para 
mejorar los riegos. Todavía tenemos en España muchísima superficie 
de regadío por inundación y es una barbaridad. No podemos seguir 
gastando 108.000 metros cúbicos por hectárea o diez o doce. Pero 
claro, eso necesita inversiones y habrá que hacerla. Y señores, deje-
mos que haya presas. Todas las previsiones meteorológicas no han 
dicho dos cosas. Primera, que va a caer menos agua y segunda, que 
el agua que va a caer va a ser de manera más torrencial. Entonces 
eso solamente se arregla con mayor vasija, con mayor capacidad de 
embalse, para recoger esa agua torrencial. 

Has mencionado al hablar de la sequía, el tema de la PAC, ¿qué 
opinión tienes de la nueva PAC?

Es un sudoku. Si yo cumplo este ecorregímen pero no con la BCAN, 
pero sí con la integrada o la asociada, ¿pero cómo cumplo con todas? 
Han hecho una reforma de la política agraria que ha mezclado ayudas 
agroambientales con requisitos medioambientales que chocan entre 
ellos. En el Ministerio hay un técnico para cada uno de los ecorregíme-
nes, de los BCAN, de las ayudas, pero tú le tienes que explicar a un agri-
cultor todo. Es un sudoku que no hay manera de cumplirlo. Prevemos 
que este año se pueden quedar muchísimos millones de euros sin utili-
zar si no se flexibiliza, y esos se devuelven a Bruselas. Por un lado, nos 
quieren meter cabras bombero por algún sitio cuando antes nos han 
obligado a sacar el ganado de los bosques para no aprovecharlo. No 
dudo de la buena voluntad de esta nueva PAC, pero una cosa es hacer 
una norma en un despacho y otra pisar campo. Y los que han hecho 
la norma no han pisado el campo como no sea un día de vacaciones.

Las importaciones de países terceros son una seria amenaza y 
una competencia desleal para la nuestra. ¿Qué se puede hacer 
frente a ellas?

Es cuestión de voluntad política, lo que se llama cláusulas espejo. Si 
yo no puedo utilizar una piretrina, un fungicida, si yo no puedo curar 
mi viña con arsenito sódico, porque eso es contaminación, por salubri-
dad, por seguridad alimentaria… 

Si produzco una naranja en la Comunitat Valenciana con una determi-
nada piretrina resulta que no es salubre, pero si la importo del norte 
de África sí. Hemos creado unas normas en la cual no podemos pro-
ducir los agricultores con unos productos en la Unión Europea porque 
atentan contra la seguridad, pero si los importamos no pasa nada. 
¡Qué estupidez! Se nos impone en la producción, pero no para las 
importaciones.  Vamos a importar con los mismos requisitos de lo que 
nos están obligando que se haga en la Unión Europea. Tendremos 
que adaptar los productos autorizados por la OMC con los productos 
de la Unión Europea. 

Parece que los ciudadanos europeos estemos contentísimos con las 
normas: queremos menos fitosanitarios, menos insecticidas, más bie-
nestar animal, menos fertilizante. ¿Pero solo para lo que producimos o 
para lo que consumimos? Porque si es para lo que consumimos, esta-
mos tardando en el puerto de Valencia a poner inspectores echando 
barcos para atrás si no cumple con ese requisito. O los políticos de 
una vez por todas, empiezan a exigir que lo que se importe de ese país 

tercero se haga con las mismas garantías de salubridad que lo que 
nos hemos propuesto a la Unión Europea, o a al final partidos que ellos 
llaman extremistas y que han cogido esta bandera, al final serán lo que 
se lleven el gato al agua. Que se den cuenta de lo que está pasando 
en Italia o lo que ha pasado en Países Bajos.

Aprovechando que ha nombrado a los políticos, el 28 de mayo 
se celebran elecciones municipales y autonómicas y antes de 
final de año habrá generales. ¿Qué mensaje lanzarías a los dife-
rentes partidos políticos?

Les pediría que vuelvan a las raíces, que sepan que los que le votamos 
le votamos para que se preocupen de nosotros. A los partidos políti-
cos les diría que tenemos una agricultura que la están arruinando. Si 
yo tengo que producir arroz al mismo precio que Herba importa del 
sudeste asiático a mí me vas a arruinar, a mi comarca y a la avifauna. 
Los políticos en el Parlamento Europeo dicen: “Vamos a quitar las 
importaciones de arroz, vamos a hacer un acuerdo con Mercosur. ¿Yo 
a usted le he votado para que suscriba un acuerdo con un país tercero, 
para importar con competencia desleal un producto que arruina a sus 
agricultores? Usted, está ahí para defender los intereses y el bienestar 
de los ciudadanos, no solamente agricultores, pero sí de todos los 
ciudadanos. Les pediría que fueran un poquito más realista, que dejara 
de pensar exclusivamente en su bienestar y empezar a pensar un poco 
más en el bienestar de los que le hemos votado.

¿Qué le dirías a las personas asociadas a LA UNIÓ sobre el 
papel y la función de una organización estatal como la Unión 
de Uniones?

Ser una organización independiente es muy molesta en este país. En 
este país todo está politizado. Aquí los sindicatos son del Partido Soci-
alista, la CEOE del PP, ASAJA del PP, la UPA del PSOE. El bipartidismo 
se ha encargado en este país de que haya bloque y que cada entidad 
esté vinculada a un partido político. Es muy difícil ser socio de la Unión, 
porque aquí decimos lo que los agricultores nos dicen. 

Políticamente no le interesamos a ningún partido. ¿Por qué tenemos 
que seguir? Porque los agricultores afiliados a la Unión a través de 
sus distintas uniones territoriales, sabe qué lo que defendemos en la 
mesa son los verdaderos problemas que ellos tienen, sin interferencias 
políticas. Es una vergüenza que se reúna por ejemplo el Observatorio 
de Precios y salga el vicepresidente de la CEOE y presidente de una 
organización agraria diciendo que en la cadena de precio no hay que 
buscar culpables. O sea que yo vendo mi ciruela a 40 céntimos, está 
a 6 € en El Corte Inglés o a 4 € y medio en Mercadona, ¿y no hay que 
buscar culpables?  Luego son los que anuncian los millones de euros 
que han tenido de beneficios. Cuando yo compro gasoil caro, pago 
los intereses caros y me sale el Banco Santander diciendo que ha 
obtenido x millones de beneficio, Repsol, Mercadona, Carrefour, etc. 
Claro que hay culpables en la cadena agroalimentaria, en el IPC de la 
compra. Son los que en régimen de monopolio me están vendiendo a 
mí los productos que yo compro y los que en régimen de monopolio 
están vendiendo el producto que voy a comprar. Esos son los culpa-
bles. Entonces, para poder decir eso, tú no puedes estar vinculado a 
la CEOE, a la UGT, al Partido Popular, ni al PSOE, ni a ningún partido. 
Para eso exclusivamente tienes que estar vinculado a tus agricultores 
y ganaderos. Ese es el principal problema y la principal virtud de la 
Unión y de todas sus uniones territoriales.

¿Alguna otra cosa que quieras destacar? 

Tenemos un futuro muy prometedor porque cada vez hay más desa-
pego de los agricultores con las organizaciones tradicionales con las 
que el Ministerio llama más representativas porque se están dando 
cuenta que no les defienden. 

La Unión sí da respuesta. Me da igual que sea la de la Comunitat 
Valenciana, Cataluña, Extremadura, Castilla y León, Madrid, Asturias, 
todas estamos dando respuesta y tenemos que seguir trabajando. Es 
muy difícil, porque a otros les inflan de millones y tienen mucha más 
infraestructura que nosotros, pero nuestro mensaje está calando y lo 
vamos a seguir haciendo.

Ver la entrevista completa y QR:  
http://bit.ly/2Mg6qx3

camp valenciàENTREVISTA AMB...
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camp valenciàELS ÈXITS DE  

LA UNIÓ logra que la Conselleria de Agriculura la flexibiliza-
ción de las ayudas de la PAC al cultivo de cereales autori-
zando la siega y el pastoreo en las parcelas afectadas por la 
sequía de 2023.

LA UNIÓ logra que el Gobierno de España flexibilice y retrase 
la implantación del cuaderno de explotación digital (CUE), 
según su contenido y tamaño de la explotación a consecuen-
cia de la sequía de 2023.

LA UNIÓ logra ayudas excepcionales a los agricultores por el 
aumento del precio de los fertilizantes derivado del conflicto 
bélico en Ucrania. 

Sectores beneficiados:

01 Agropecuario

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad

LA UNIÓ logra que se mantenga un tipo impositivo reducido 
del IVA al 10% para los zumos naturales.

Sectores beneficiados: 03 Agrícolas

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad

LA UNIÓ logra un plan de desarrollo y despliegue de redes 
de cajeros multientidad que permitan a todos los ciudadanos 
tener acceso a sus gestiones bancarias sin que ello suponga 
un sobrecoste por operación para los usuarios.

Sectores beneficiados: 01 Agropecuario

En qué ayuda a las personas profesionales: Intereses sociopro-
fesionales Clúster agroalimentario 

Flexibilizar las exigencias de la PAC 
ante siniestros de gran impacto sobre 
los cultivos 

Retraso en la implantación del cuaderno 
digital de explotación

Compensar incrementos precio de los 
fertilizantes  

IVA reducido para zumos naturales
Por un plan contra la exclusión 
financiera del mundo rural

2.4. Asegurar la sostenibilidad de los sistemas de produc-
ción de alimentos y aplicar prácticas agrícolas resilientes.

15.4.  Velar por la conservación de los ecosistemas monta-
ñosos, incluida su diversidad biológica.

16.b. Promover y aplicar leyes y políticas no discriminato-
rias en favor del desarrollo sostenible

11.a. Apoyar los vínculos económicos, sociales y ambienta-
les positivos entre las zonas urbanas, periurbanas y rurales 

Objetivos de Desarrollo Sostenible Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo SostenibleObjetivos de Desarrollo Sostenible

Abre el QR y síguenos en nuestras redes sociales para 
descubrir día a día nuestros logros: 

linktr.ee/uniollauradora 
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• Nueva clase insecticida.

• Modo de acción único.

• Control de pulgones y mosca blanca.

Nunca nada 
fue tan rápido
Controla todos los
insectos chupadores

Visítanos en: corteva.es  I  @cortevaES
Esta información puede no estar actualizada. Con el fi n de evitar riesgos para las personas o el 

medioambiente, lea atentamente la etiqueta del producto y siga estrictamente las instrucciones de uso. 
®, TM, SM Son marcas comerciales o de servicio de Corteva Agriscience y de sus compañías filiales.

©2023 Corteva AgriscienceTM.
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2.3. Incrementar la productividad y los ingresos de las 
agriculturas familiares, entre otras cosas mediante conoci-
mientos, servicios financieros, mercados y oportunidades 
para la generación de valor añadido.

2.4. Asegurar la sostenibilidad de los sistemas de produc-
ción de alimentos y aplicar prácticas agrícolas resilientes.

2.c. Asegurar el buen funcionamiento de los mercados de 
productos básicos alimentarios y facilitar el acceso infor-
mación sobre los mercados para limitar la extrema volatili-
dad de los precios de los alimentos”

8.3. Promover políticas orientadas al desarrollo que apo-
yen las actividades productivas, la creación de puestos de 
trabajo, el emprendimiento, y fomentar la creación y creci-
miento de las microempresas.

11.a. Apoyar los vínculos económicos, sociales y ambienta-
les positivos entre las zonas urbanas, periurbanas y rurales

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

camp valenciàLES PROPOSTES DE 

LA UNIÓ propone que la IGP Turrón de Xixona y Turrón de Ali-
cante publiquen el porcentaje, variedad, procedencia y origen 
de las almendras y mieles utilizadas.

Sectores beneficiados: Frutos secos

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad

LA UNIÓ propone el mantenimiento y mejora de una línea espe-
cífica de ayuda a la incorporación de jóvenes dentro del Progra-
ma de Desarrollo Rural de la Comunitat Valenciana.

Sectores beneficiados: 01 Agropecuario

En qué ayuda a las personas profesionales: Competencias y 
formación Visión empresarial

LA UNIÓ propone que las administraciones y entidades pri-
vadas potencien no solo el consumo de productos en fresco, 
sino también la divulgación de otros usos como el gastronómi-
co o industrial, así como los beneficios sociales, económicos, 
medioambientales y nutricionales del consumo de productos 
valencianos.

Sectores beneficiados: 01 Agropecuario

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad

LA UNIÓ propone la implantación de una etiqueta de bienestar 
animal con el fin de transmitir mejor el valor de la ganadería a 
través de la cadena alimentaria. 

Sectores beneficiados: 02 Ganadería

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad

LA UNIÓ propone que se mejoren y se adapten a las necesida-
des del sector productor vitivinícola las medidas del Programa 
de Apoyo al Sector Vitivinícola.

Sectores beneficiados:uva de vinificación

En qué ayuda a las personas profesionales: Estabilidad ingresos

Publicidad origen de las materias primas 
IGP Turrón

Mejora de la medida de incorporación de 
jóvenes

Difusión de los beneficios y usos de la 
producción agrícola valenciana

Etiquetado de bienestar animal

Medidas del Programa de apoyo al sector 
vitivinícola (PASVE)
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11.4. Lograr la gestión ecológicamente racional de los pro-
ductos químicos y de todos los desechos a lo largo de su 
ciclo de vida.

12.2. Lograr la gestión sostenible y el uso eficiente de los 
recursos naturales”

15.4.  Velar por la conservación de los ecosistemas monta-
ñosos, incluida su diversidad biológica.

16.b. Promover y aplicar leyes y políticas no discriminato-
rias en favor del desarrollo sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

camp valenciàLES PROPOSTES DE 

LA UNIÓ propone la obligatoriedad de informar a los consu-
midores de las diferencias normativas de los productos proce-
dentes de países terceros y los de la UE, tanto de su proceso 
de producción o post-cosecha como de las materias activas 
no autorizadas en la UE, aunque tengan permitido un LMR en 
el mercado comunitario.

Sectores beneficiados: 01 Agropecuario

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad

LA UNIÓ propone que la administración con competencias en 
materia de incendios forestales tipifique las tareas agrícolas 
prohibidas y en que periodos durante la época de riesgo de 
incendios, y que no dependan de criterios personales de cada 
agente forestal. 

Sectores beneficiados: 01 Agropecuario

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad  

LA UNIÓ propone que las ITV móviles realicen la inspección a 
las cisternas de purines.

Sectores beneficiados: 01 Agropecuario

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad

LA UNIÓ propone que las Jefaturas Provinciales de Tráfico 
resuelvan en tres días los permisos necesarios para la circu-
lación por carreteras, durante los periodos de cosecha y/o 
labores agropecuarias, de maquinaria agrícola especial que 
requiera el permiso correspondiente. 

Sectores beneficiados: 01 Agropecuario

En qué ayuda a las personas profesionales:

Obligaciones legales

LA UNIÓ propone que el Ministerio de Agricultura establezca 
una línea de ayudas para el sector citrícola con la finalidad de 
cumplir con las medidas de bioseguridad e higiene que se indi-
can en el Plan de Acción contra el Cotonet de Sudáfrica y con 
la declaración por parte de la Conselleria de Agricultura de la 
existencia de la plaga. 

Sectores beneficiados: 032 Cítricos

En qué ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y 
competitividad 

Etiquetado que contemple origen y 
materias primas

Tipificación de tareas agrícolas prohibidas 
en período de riesgo de incendios

ITV móviles para la inspección de 
cisternas de purines

Agilización de los trámites para la 
circulación de maquinaria especial 
durante las campañas agrícolas

Ayuda para cumplir con las medidas  
de bioseguridad contra el Cotonet  
de Sudáfrica

Abre el QR y síguenos en nuestras redes para descubrir 
día a día las propuestas en las que estamos trabajando:

linktr.ee/uniollauradora 
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camp valenciàACTUALITAT

LA UNIÓ, contra els grans projectes fotovoltaics que es volen 
construir a comarques de Castelló

La Unió Llauradora i Ramadera i les associacions Junts per 
la Terra i Nostra Terra mostren el seu rebuig i oposició a les 

macroplantes fotovoltaiques que es volen construir en algu-
nes comarques de Castelló i que posen en perill una important 
superfície de terrenys agrícoles en plena producció i també 
granges. La construcció de tots aquests macroprojectes són 
una agressió sense precedents al territori, per a totes les per-
sones que hi viuen al mateix i que han triat l’agricultura i la 
ramaderia com a mitjà de vida i també per a activitats com ara 
cellers, turisme rural o restauració, entre altres. / Redacció

Entre els darrers projectes anunciats i sotmesos a informació 
pública està la construcció d’una planta fotovoltaica i la seua 
estructura d’evacuació que afectarà als termes municipals 
de Les Useres, Vilafamés, Costur, Alcora, Onda i Betxí; amb 
una planta a Les Useres amb 303.520 panells solars.  També 
hi ha altre projecte de construcció d’altra planta fotovoltaica 
i estructura d’evacuació que afectarà als termes municipals 
de Cabanes, la Pobla Tornesa, Vilafamés, Vall d’Alba, Costur, 
Alcora, Onda i Castelló de la Plana; amb una planta a Vila-
famés-Cabanes de 555.548 panells solars.

En els projectes de la MAT, la Magda i H2MED a la província 
de Castelló se planteja la construcció de megaparcs fotovol-
taics, de centenars d’hectàrees cadascun, que provocaran la 
desaparició d’una bona part de l’activitat agroramadera de les 
zones d’interior.

LA UNIÓ està a favor de l’energia renovable, però no d’aques-
ta manera, i dona suport, se suma i col·labora amb totes les 
iniciatives ciutadanes que rebutgen aquest tipus de grans pro-
jectes creats la majoria per grans fons d’inversió i que espe-
culen amb el sòl agrícola, com és el cas ara de l’associació 
Junts per la Terra, Associació Nostra Terra, i les que es crearan 
a altres pobles.

Fins el moment de tancar aquesta informació s’havien celebrat 
ja xarrades informatives a la Vall d’Alba, Vilafamés, Les Useres 
i Cabanes, amb una assistència multitudinària que és prova de 
la contestació social que hi ha a les zones afectades.

L’organització agrària, arrelada al territori, demana la màxima 
unitat social contra aquests projectes especuladors i expolia-
dors del mitjà de vida de moltes famílies. Per això, recolzarà 
totes les al·legacions generals que es presenten tant des dels 
ajuntaments afectats com també de les diverses entitats que 
lluiten per la defensa del territori.

“No es poden arrasar oliveres centenàries i milers d’ametlers en 
plena producció ni tampoc la ramaderia extensiva que tindria 
menys pastures, les granges de porcí i que, juntament amb les 
produccions de pedra en sec, són la base d’un paisatge i de 

l’identitat cultural i social de molts dels nostres pobles, a més d’un 
motor econòmic i de fixació de la població. El valor paisagístic que 
generen les explotacions agràries, el model de producció familiar 
de productes de qualitat i pròximitat que proporciona el sector 
agroalimentari d’aquestes zones és vital i incalculable”, assenyala 
Carles Peris, secretari general de LA UNIÓ. 

En aquest sentit, Peris indica que “cal acabar amb el colonialisme 
de l’interior per part de la costa, no es poden destrossar els pro-
jectes de vida de les persones de l’interior de Castelló per a que 
les zones més poblades tinguen llum. El model energètic hauria 
de crèixer primer des de les ciutats i en terrenys afectats pel boom 
immobiliari o en les teulades de les indústries. Així no es poden fer 
les coses, sempre contra el món rural i els seus habitants”.

El secretari general de LA UNIÓ assenyala que els habitants 
del món rural i les persones llauradores i ramaderes estem 
units davant aquest expoli al territori que es vol fer i anuncia 
que “estem disposats a fer front a tots aquests gegants”.

Prioritzar l’autoconsum en lloc de macroplantes

LA UNIÓ i aquestes associacions de persones afectades 
demanen a les Administracions Públiques (Generalitat i Govern 
d’Espanya) que prioritzen l’autoconsum energètic en comp-
tes de grans macroplantes fotovoltaiques que destrossaran el 
territori rural i que posen en perill una important superfície de 
terrenys agrícoles en plena producció, granges i altres acti-
vitats com per exemple cellers o almàsseres, turisme rural o 
restauració, entre altres, a més d’aniquilar la forma de vida de 
les persones que tenen el seu projecte vital en aquestes zones.

L’organització aposta així de manera ferma per potenciar en 
una primera fase l’autoconsum en les teulades de les zones 
urbanes, en els polígons industrials i en infraestructures o edi-
ficis que són de propietat pública en les zones demandants 
d’energia per a no destruir el territori rural. “Quants edificis de 
les Administracions Públiques tenen plaques solars instal·la-
des en les seues cobertes o teulades?”, es pregunta el secre-
tari general de LA UNIÓ, Carles Peris.

Aquesta organització ha recopilat un exemple gràfic d’al-
guns d’aquests edificis que es poden vore a les fotografies 
i crida l’atenció que cap o quasi cap disposa d’instal·lacions 
fotovoltaiques. Ni el Ministeri de Transició Ecològica, ni el 
d’Agricultura, ni la Generalitat en la majoria de les seues seus 
i Conselleries, ni les Diputacions, ni molts polígons industrials, 
tenen plaques fotovoltaiques en els seus sostres.

La concentració d’instal·lacions fotovoltaiques en grans 
macroplantes concentrades en sòl agrícola o forestal és una 
clara agressió al món rural que pot convertir en “un autèntic for-
matge gruyere nombrosos termes municipals situats en zones 
rurals”, assegura Carles Peris, qui insisteix que “ens volen 
imposar macroprojectes fotovoltaics sense cap mena de racio-
nalitat, mentre les nostres Administracions no compleixen amb 
l’exemple i no disposen de plaques solars”. LA UNIÓ creu, a 
més, que cal acostar la producció energètica a les grans àrees 
urbanes i industrials de consum, amb l’objectiu d’evitar les pèr-
dues i l’impacte del transport de l’energia a grans distàncies a 
través de les vies d’evacuació que també afecten durant quilò-
metres a zones d’activitats rurals d’interés. 

Vore enllaç i QR Terra Viva  
À Punt: https://cutt.ly/l6ULQHw
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Proyecto NH3ControlFarm II: Validación de un sensor económico 
y eficiente para controlar el amoniaco en explotaciones ganaderas

La Universitat de València está liderando un proyecto finan-
ciado por el Ministerio de Ciencia e Innovación al grupo de 

investigación MINTOTA en la convocatoria AGROALNEXT: 
Contribución a la transformación del sector agroalimentario 
en un escenario más verde, sostenible, saludable y digital, 
superando la brecha entre los descubrimientos científicos, el 
desarrollo de tecnología y su implementación. Este proyecto 
es la continuación de otro que está finalizando y que se realizó 
durante el año 2022. / José Castro

El amoniaco, por encima de 20 ppm (Council Directive 
2007/43/EC), tiene un impacto negativo en granjas de aves, 
afectando a su tasa de crecimiento, sistema inmunológico y a 
su morfología intestinal. La mayoría de las técnicas analíticas 
actuales para medir su contenido en atmósferas de granjas 
son complejas y de coste elevado y las menos costosas solo 
proporcionan información puntual. Existe, pues, la necesidad 
de una herramienta portátil inteligente, fácil de usar y econó-
mica para su uso in situ.

Los objetivos específicos del proyecto son:

- Reducir el riesgo para la salud aumentando la detección de la 
contaminación lo antes posible en las granjas avícolas.

- Demostrar la utilidad de los sistemas de detección verdes y 
sostenibles desarrollados en entornos reales.

- Cumplir los objetivos de la estrategia europea de la granja a 
la mesa apoyando los productos de calidad, el desarrollo rural, 
la seguridad alimentaria y la trazabilidad, así como la salud y el 
bienestar de los animales.

- Ayudar a los pequeños y medianos productores avícolas con 
la viabilidad y sostenibilidad de sus explotaciones.

En una primera fase se sintetizarán los sensores en el labora-
torio, se diseña el dispositivo pasivo colorimétrico y su calibra-
ción en función del crecimiento de las aves en el periodo de 
engorde, temperatura y humedad de la granja.

Posteriormente se ensayarán en la Comunitat Valenciana, 
Cataluña y Aragón, para dos camadas. Se elegirá una granja 

camp valenciàELS PROJECTES DE LA UNIÓ

en cada comunidad autónoma en colaboración con La Unió 
Llauradora i Ramadera y la integradora Grupo UVESA siguien-
do los resultados y directrices conseguidas en el primer pro-
yecto desarrollado con esta tecnología.

Después de los ensayos, se analizarán y procesarán todos 
los parámetros obtenidos en estas granjas, pudiéndose esta-
blecer resultados que aumente la eficacia y fiabilidad de estos 
sensores.

Finalmente se desarrollarán guías para el manejo de NH3 en 
granjas avícolas e informes sobre los resultados y publicacio-
nes científico-técnicas y divulgativas. Con todo ello se realizan 
campañas de difusión y de transferencia de los resultados al 
sector ganadero y a sus integradoras y actores que intervienen 
en la cadena.

Además, en la fase final se va a diseñar un aplicación móvil 
que sea capaz de dar una respuesta instantánea partiendo 
del color detectado. Esta aplicación se podrá integrar en los 
sistema actuales de seguimiento y control de los parámetros 
a monitorizar para la automatización y digitalización de la ges-
tión de las granjas.

Se pretende que el resultado final del proyecto sea la puesta 
en el mercado de estos sensores para que, bien los granjeros 
o sus propias integradoras, puedan incorporar esta tecnología 
de manera sencilla y asequible.

MINTOTA (IP Pilar Campíns-Falcó), Departament de Química 
Analítica,  Facultat de Química, Universitat de València, 46100, 
Burjassot, Valencia, Spain.  
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CUADERNO DE EXPLOTACIÓN DIGITAL// Se pide una implantación progresiva

LA UNIÓ pide que no sea obligatorio el Cuaderno de Explotación 
Digital hasta el año 2028 para las explotaciones valencianas

La  UNIÓ ha solicitado el aplazamiento de la entrada en 
vigor del Cuaderno de Explotación Digital (CUE) y que 

su implantación sea progresiva empezando por las grandes 
explotaciones y que para las pequeñas se haga a partir del 
año 2028. / Redacción

camp valenciàACTUALITAT

España pretende que el Cuaderno sea obligatorio a partir del 1 
de septiembre de 2023 en todas las explotaciones agrarias con 
más de 30 hectáreas de cultivos herbáceos; 10 hectáreas de 
leñosos o 5 hectáreas de regadíos, y para el resto de las explo-
taciones a partir del 1 de julio de 2024. Sería así el primer país 
de la UE en ponerlo en marcha si se confirman las previsiones.

LA UNIÓ considera, tal y como le ha hecho saber al Ministerio 
de Agricultura, que la implantación del Cuaderno de Explota-
ción Digital debería unificarse en toda la Unión Europea y “no 
pretender el Gobierno de España ser Quijote para ponerse la 
medalla de convertirse en el primero en ponerlo en marcha de 
todo el ámbito europeo, imponiendo más burocracia al sector 
y haciéndolo menos competitivo”.

En aras a esta competitividad, desde LA UNIÓ se exige que los 
productos importados de países terceros tengan la obligación 
de hacer el Cuaderno de Explotación Digital para introducir sus 
producciones en los mercados de la Unión Europea. Carles 
Peris, secretario general de LA UNIÓ, indica que “la recipro-
cidad en materia agraria debería ser el eje de las políticas de 
la Comisión Europea, lo que a nosotros se nos exige debería 
ser innegociable para las producciones de terceros países que 
quieran entrar a los mercados comunitarios”.

La organización profesional agraria también solicita, previa-
mente a la implantación de esta nueva obligación burocrática, 
ayudas para compensar el evidente aumento de costes que 
supondrá adaptarse a la confección del Cuaderno de Explota-
ción Digital, y entre ellas una partida para la formación de los 
jefes de explotación.

LA UNIÓ ha realizado una intensa actividad durante los últimos 
meses en diversos frentes para frenar el establecimiento del 
Cuaderno de Explotación Digital. En este sentido, presentó en 
febrero de 2022 las alegaciones a la PEPAC para que este 
requisito quedase fuera de las obligaciones de la nueva PAC 
que entró en vigor el pasado 1 de enero. También, a través de 
su organización estatal Unión de Uniones, ya formuló alegacio-
nes a la Ley 30/2022 (ley de la PAC) para que no se necesitara 
comunicarse exclusivamente mediante vía telemática con la 
administración.

Ha llevado a cabo y lleva así mismo un intenso calendario de 
charlas informativas por numerosas localidades de toda la 
geografía valenciana y mantenido reuniones con las Adminis-
traciones para analizar todo lo relacionado con el Cuaderno 
de Explotación Digital. La Conselleria de Agricultura ya trasla-
dó el pasado 4 de abril un escrito al Ministerio en la línea de 
las propuestas de LA UNIÓ. El propio Ministerio, en la reunión 
celebrada por la sequía recientemente, ya comunicó a una 
delegación que contaba con representantes de LA UNIÓ que 
está valorando un aplazamiento de su inicio en España, aun-
que su propuesta para que entre en vigor un año más tarde es 
inasumible por parte de esta organización agraria.

Carles Peris afirma que “las Administraciones deben ser sensi-
bles y no ahogar más al sector, no puede ser que cada nueva 
normativa represente más burocracia, más trabas, más pro-
blemas y más sobrecostes, como si no tuviéramos suficiente 
con el precio que percibimos, con el cambio climático y con los 
brutales costes de producción que sufrimos”. 
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ROBOS// Las explotaciones agrarias registran más de tres robos al día

LA UNIÓ solicita un refuerzo de los recursos personales 
y materiales para atajar los robos

La Unió Llauradora i Ramadera, tras los datos conocidos 
relativos a los robos denunciados en el campo durante el 

año 2022, indica que aumentaron un 3,7% sobre el año ante-
rior, lo que se traduce en más de tres robos al día en las explo-
taciones agrarias de la Comunitat Valenciana. / Redacción

camp valenciàACTUALITAT

Los datos oficiales reflejan que el pasado año se produjeron un 
total de 1.215 sustracciones conocidas en explotaciones agrí-
colas y ganaderas de la Comunitat Valenciana (por los 1.172 
de 2021). De esa cifra, 765 se dieron en la provincia de Valen-
cia, la que sufre más robos de toda España (seguida por la de 
Sevilla con 755); luego la de Castellón con 234 y la de Alicante 
con 216.  En la provincia de Castellón es donde más aumentan 
con un 24,5%, seguida de la de Valencia con un 0,9%, mientras 
en la de Alicante bajan un 4,4% sobre el año anterior.

La Comunitat Valenciana es la tercera comunidad autónoma con 
mayor número de robos en el sector agrario, tras Andalucía que 
tiene 3.205 y Castilla-La Mancha con 1.383. En estas estadísti-
cas computan los robos con fuerza, robos con fuerza en interior 
de vehículo, robo con violencia o intimidación, hurto y hurto en 
interior de vehículo en explotaciones agrícolas y ganaderas.

LA UNIÓ considera que, a pesar de que la cifra de robos se 
haya reducida bastante respecto a hace unos años, en 2022 
volvió a repuntar sobre 2021, lo que provoca un grave perjuicio 
a la actividad.

 “Y estos son sólo los casos que se denuncian, por lo que las 
cifras de robos son mucho más elevadas”, lamentan desde 
la organización. “También es verdad que, en ocasiones, los 
propios agricultores y ganaderos no denuncian por la dificul-
tad que les supone hacerlo, con sistemas administrativos poco 
ágiles, así como por el desaliento ante la sensación de impuni-
dad con que opera esta delincuencia”, añaden. LA UNIÓ reco-
mienda que se denuncie siempre porque “si no tenemos los 

datos reales del problema, será más difícil que nos hagan caso 
para encontrar soluciones”, afirman.

Por otro lado, las sustracciones esclarecidas apenas alcan-
zan el 19% del total de robos registrados denunciados, lo que 
supone una limitada tasa de resolución. En el año 2022 se 
esclarecieron 299 casos, algo más que los 251 de 2021.

LA UNIÓ solicita un refuerzo de los recursos personales y mate-
riales, sobre todo del Grupo ROCA especializado en la lucha 
contra esta delincuencia para que las fuerzas y cuerpos de 
seguridad puedan hacer un trabajo más eficiente y un esfuerzo 
en poder desarrollar e incorporar métodos innovadores tanto 
en la prevención de los delitos como en su persecución y reso-
lución. La prueba más evidente de que funcionan bien es que 
en el año 2013 se produjeron 3.715 robos en el campo de la 
Comunitat Valenciana y ahora la cifra se ha reducido de forma 
considerable. De casi 10 robos diarios, hemos pasado a 3.

También insta a perseguir el comercio de mercancía robada 
porque “está claro que si alguien roba es porque alguien se lo 
compra. Es importante la vigilancia para intimidar, pero también 
el cumplimiento de la justicia y la persecución de los canales 
de comercialización ilícitos. Por ello, instamos a inspeccionar 
comercios o almacenes sospechosos de comercializar produc-
tos robados”, señala LA UNIÓ. Otra de las demandas de LA 
UNIÓ pasa por facilitar y agilizar la presentación de denuncias 
por parte de las personas afectadas, pues en muchas ocasiones 
desisten de interponerlas ante las dificultades que encuentran. 

LA UNIÓ pide agilización de la Autorización Complementaria 
de Circulación de los vehículos agrícolas especiales

La Autorización Complementaria de Circulación (ACC) es 
un permiso que tramita la Jefatura Provincial de Tráfico. 

Se trata de una autorización adicional al permiso de circu-
lación que algunos vehículos necesitan por razón de sus 
características o finalidad de la actividad que realizan para 
poder circular por las vías de uso público abiertas al tráfico 
general de usuarios. / Ferran Gregori

El Reglamento General de Circulación establece que los 
vehículos especiales agrícolas y sus conjuntos que supe-
ran las masas o dimensiones máximas, ya sea de manera 
permanente por construcción o por la carga transportada, 
se incluyen en el Grupo 2, por lo que se permitirá la cir-
culación por autovías aunque no llegue a la velocidad de 
60 km/h si no existe itinerario alternativo o vía de servicio 
adecuada.

De acuerdo con la Orden PRA/499/2017, de 1 de junio, las 
dimensiones máximas autorizadas para poder circular sin la 

ACC son 12 metros de longitud, 2,55 metros de anchura y 
4 metros de altura. Si se supera los 3,5 metros de anchura, 
además, tendrá que ir acompañado de un vehículo piloto 
que se tendrá que situar detrás a una distancia mínima de 50 
m, en autovías, y delante en el resto de carreteras.

La tramitación de esta autorización se ha convertido en una 
de las gestiones más molestas y complicadas que realizan 
muchos productores durante el periodo de recolección que 
por necesidad y la inexistencia de alternativas se ven obli-
gados a circular por vías públicas. Por esta razón, desde 
LA UNIÓ se ha solicitado a la Dirección General de Tráfico 
que las correspondientes Jefaturas Provinciales de Tráfico 
resuelvan en un periodo de tres días la solicitud de la ACC, 
así como que si hay varios tractores o maquinaria agrícola 
que utilizan las mismas vías y durante un periodo muy con-
creto de tiempo, como es el caso de la siega del arroz o la 
vendimia, la solicitud se pueda hacer de manera conjunta 
para simplificar y agilizar toda la tramitación. 
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INCENDIO// Importantes consecuencias medioambientales, paisajísticas y económicas

LA UNIÓ solicita medidas a las administraciones ante el grave 
incendio del Alto Mijares

El día 23 de marzo se inició en Villanueva de Viver un incen-
dio que ha supuesto un destrozo medioambiental, paisajís-

tico y económico para los municipios afectados de la comarca 
del Alto Palancia. Como organización arraigada en el territorio, 
no podemos más que lamentar esta catástrofe, así como feli-
citar el trabajo de los servicios de emergencia tanto en la lucha 
contra el fuego como por la asistencia a las personas afecta-
das de los pueblos por donde ha pasado el incendio o que se 
han visto afectados por el humo. / Joanma Mesado

camp valenciàACTUALITAT

En materia agraria se han producido pérdidas económicas 
en explotaciones agrícolas de secano, principalmente olivos 
y almendros, y también en explotaciones ganaderas como 
asentamientos apícolas o explotaciones ganaderas afectadas 
tanto por el fuego como por los cortes de agua y electricidad 
que han provocado mortalidad de los animales. Además, a 
partir de ahora, las pocas explotaciones existentes de ganade-
ría extensiva van a tener que hacer frente a un incremento de 
la alimentación por no poder entrar a pastorear en las zonas 
afectadas por el incendio.

Este incendio se ha producido en una zona con fuerte despo-
blación y donde la ganadería y la agricultura son una de las 
principales fuentes de ingresos para evitarlo. De hecho, térmi-
nos municipales muy afectados como los de Fuente la Reina, 
Montán, Puebla de Arenoso o Villanueva de Viver son pueblos 
clasificados como riesgo de despoblamiento por la Agencia 
Valenciana Antidespoblamiento.

Desde LA UNIÓ, ante esta situación, se ha trasladado tanto a la 
Generalitat Valenciana como al Gobierno de España que ponga 
en marcha toda una serie de medidas para atender a unas explo-
taciones agrarias afectadas, que, si bien no son excesivamente 
numerosas las que se han visto afectadas, sí son fundamentales 
para mantener la actividad y la población en las localidades.

Medidas solicitadas

-  Ayudas directas para recuperar la capacidad productiva de 
las parcelas afectadas, según sea el caso, mediante poda o 
arranque del arbolado, desinfección y nueva plantación.

-  Ayudas directas para reparar y mejorar las partes de las 
explotaciones ganaderas afectadas por los incendios y para 
compensar el coste de alimentación animal o abastecimiento 
de agua y en su caso, pérdida de animales.

-  Establecimiento de corredores para garantizar los pastos en 
la ganadería extensiva.

-  Destinar ayudas directas a las parcelas que se encuentren en 
zonas geográficas de peligro de incendio ya que son el mejor 
cortafuego para evitar la propagación de incendios.

-  Modificación del orden de ayudas para el control de la 
vegetación natural mediante el aprovechamiento ganadero 
extensivo para hacerla menos enrevesada, ya que presenta 
muchas dificultades para cuadrar los lugares de pasto con la 
realidad del territorio. Además, debería agilizarse la tramita-
ción y la resolución.

-  Que se tipifiquen las tareas agrícolas prohibidas y en qué 
períodos durante la época de riesgo de incendios, y que no 
dependan de criterios personales de cada agente forestal.

-  Presupuestar anualmente una dotación económica suficiente 
para compensar a los propietarios que disponen de cisterna 
de agua durante la siega y que se haya utilizado en la extin-
ción de incendios.

-  En caso de daños por incendio, asumir la franquicia del 
seguro agrario correspondiente a este riesgo de incendio y 
de fauna salvaje.

-  Plan de control especial de la fauna silvestre en las zonas 
afectadas y colindantes, facilitando la gestión para evitar más 
daños en las parcelas afectadas y no afectadas por falta de 
alimento.

-  Ayudas para las personas propietarias de monte privado 
afectado por un incendio para su posterior limpieza.

-  Seguimiento de las parcelas afectadas por un incendio y 
compensación de las pérdidas de producción en los años 
siguientes al siniestro por poda severa o quema definitiva del 
cultivo.

-  Además, todas las medidas fiscales, laborales y de seguridad 
sociales que habitualmente se adopten en casos de sinies-
tros como los que nos ocupan. 

La Conselleria de Agricultura ha emitido una resolución por 
la que se prohíbe, de forma excepcional hasta el 31 de 

mayo, la quema de márgenes de cultivo o de eliminación 
de residuos agrícolas y forestales mediante uso del fuego 
únicamente en terrenos forestales, en los colindantes o con 
una proximidad de menos de 100 metros de estos terrenos. 

La prohibición afecta tanto a los municipios con Plan Local 
de Quemas como a los que no disponen de éste: 

https://cutt.ly/z5YfiK0  

Prohibidas las quemas agrícolas a menos de 100 metros 
de terrenos forestales
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camp valenciàEL TEMA DEL MES

Aprobado el Real Decreto–ley que establece medidas urgentes 
en materia agraria en respuesta a la sequía

Las medidas establecidas, según el caso, se aplicarán direc-
tamente por la administración una vez entra en vigor el Real 
Decreto-ley y otras deberán esperar al desarrollo normativo y 
la correspondiente convocatoria. En el presente artículo se pre-
tende resumir las medidas aprobadas.

Medidas de apoyo a través del seguro agrario

Se incrementa la subvención concedida por ENESA a percibir 
en 2023 en las pólizas contratadas de determinados cultivos 
de secano que tienen cubierto el riesgo de sequía cuya contra-
tación se inició a partir del 1 de septiembre de 2022 y ya haya 
finalizado su contratación, así como las pólizas ya contratadas 
en olivar con cobertura de riesgo de sequía en vigor.

El importe de la subvención correspondiente a cada póliza sería el 
necesario para alcanzar el máximo de subvención permitido por 
la legislación europea, un 70% del coste del seguro, en la línea de 
lo que ha venido reivindicado LA UNIÓ durante estos últimos años

Ayudas directas a sectores ganaderos

Serán beneficiaras las personas físicas o jurídicas producto-
res de carne de vacuno (nodrizas) ovino y caprino, así como 
vacuno, ovino y caprino de leche con ayudas asociadas a la 
ganadería en la PAC 2022. 

Los importes por animal se calcularán, para nuestro caso, den-
tro de la zona de afección alta: Andalucía, Aragón, Castilla-La 
Mancha, Cataluña, Extremadura, Murcia, Comunitat Valencia-
na con los siguientes importes límite por animal: Vaca nodriza, 
157 €; Oveja/cabra de carne, 18 €; Vaca de leche, 61 € y Oveja/
cabra de leche, 11 €.

Ayudas directas a la apicultura

En la Comunitat Valenciana se va a destinar un presupuesto de 
646.750 € para apicultores que a 1 de enero de 2023 estaban 
inscritos en el REGA como trashumante, con un censo igual o 
superior a 150 colmenas y con las siguientes cuantías máxi-
mas por beneficiario: De 150 a 450 colmenas, 825 € (Apoyo de 
entre 5,5 y 1,83 €/colmena); De 451 a 1.000 colmenas: 1.650 
€ (Apoyo de entre 3,66 y 1,65 €/colmena) y con más de 1.001 
colmenas: 2.200 € (Apoyo de 2,2 €/colmena como máximo)

Ayudas directas a sectores agrícolas

Serán beneficiarios las personas físicas o jurídicas o entes sin 
personalidad jurídica, titulares de explotaciones agrarias. En 
este caso, el MAPA determinará las cuantías, zonas y cultivos 
afectados según se compruebe la incidencia en los mismos 
de tales prejuicios a partir de información del MITECO y CCAA 
sobre evolución meteorológica e hidrológica.

Medidas de apoyo a la financiación del sector agrario

Habrá una ampliación de las líneas del ICO, la línea IICO MAPA 
SAECA” y la línea ICO-SAECA, así como la financiación de avales.

Medidas de carácter fiscal

Se establece una exención de la cuota del IBI en el ejercicio 
2023 a favor de los bienes inmuebles que sean propiedad 
de los titulares de explotaciones agrícolas o ganaderas con 
una reducción del rendimiento neto de al menos un 20% con 
respecto a la media de los últimos 3 años en zonas con limi-
taciones naturales y 30% en el resto. Los pagos ya satisfe-
chos podrán ser devueltos y la disminución de ingresos de los 
ayuntamientos se compensarán con los PGE y se extiende la 
exención de tributar los ecoregímenes dentro del impuesto de 
sociedades.

Flexibilización en materia de la PAC

El MAPA establecerá criterios para que de forma armonizada 
las CCAA puedan flexibilizar determinados requisitos, condicio-
nes de subvencionabilidad y compromisos de las ayudas PAC.

Hay una ampliación del período de tramitación de las ayudas 
de la PAC hasta el 15 de junio y hasta el 30 de junio se admi-
tirán, sin penalización, solicitudes de ayuda, de asignación de 
derechos de ABRS, o documentación que las acompaña, así 
como para modificar o incluir nuevas intervenciones, añadir 
parcelas o derechos de pago.

Flexibilización y retraso del calendario  
de aplicación del Cuaderno Digital

Se establece un nuevo calendario de entrada en vigor. A par-
tir del 1 de septiembre de 2023 y para las explotaciones con 
dimensión de más 30 ha de secano o de pastos permanentes, 
con más de 10 has de cultivos permanentes, o con más de 5 
has de regadía, así como alguna explotación de invernadero, 
deberán consignar en el cuaderno de explotación agrícola úni-
camente el contenido relativo a aspectos de condicionalidad, 
pagos directos, gobernanza. SGC, fitosanitarios, etc. A partir 
del 1 de enero de 2024 deberán consignar el resto de infor-
mación como los datos generales del cultivo, fitosanitarios, 
fertilización, etc.

Para explotaciones por debajo de esos umbrales el plazo de 
aplicación es de 1 año más, es decir, el 1 de septiembre de 
2024 y 1 de enero de 2025.

Modificación del RD de ordenación avícola  
en cuanto a MTDs

En cuanto a la entrada en vigor de la obligación de comuni-
car las MTDs, se sustituye la fecha de 1 de julio de 2022 por 
los siguientes plazos: Pollos de carne: 1 de octubre de 2023, 
debiendo efectuarse la primera comunicación antes del 1 de 
diciembre de 2023; Gallinas de puesta: 1 de enero de 2024 y 
Pavos: 1 de enero de 2026.

Medidas en materia laboral y Seguridad Social

Las empresas del Sistema Especial para Trabajadores por 
Cuenta Ajena Agrarios y los trabajadores del Sistema Especial 
para Trabajadores por Cuenta Propia Agrarios, siempre que se 
encuentren al corriente en sus obligaciones con la Seguridad 
Social y no tuvieran otro aplazamiento, podrán solicitar un apla-
zamiento en el pago de las cuotas de la Seguridad Social cuyo 
devengo tenga lugar entre mayo y septiembre de 2023, para 
el Sistema Especial para Trabajadores por Cuenta Ajena Agra-
rios, y entre junio y octubre de 2023, para el Sistema Especial 
para Trabajadores por Cuenta Propia Agrarios. Este aplaza-
miento tendrá las siguientes particularidades, que se deberán 
consultar y asesorarse a la hora de acceder a esta medida.

El pasado 12 de mayo, el BOE publicó el Real Decreto-ley 
4/2023, de 11 de mayo, por el que se adoptan medidas 

urgentes en materia agraria y de aguas en respuesta a la sequía 
y al agravamiento de las condiciones del sector primario derivado 
del conflicto bélico en Ucrania y de las condiciones climatológi-
cas, así como de promoción del uso del transporte público colec-
tivo terrestre por parte de los jóvenes y prevención de riesgos 
laborales en episodios de elevadas temperaturas. / Redacción
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camp valenciàEL TEMA DEL MES

Control biológico 
de araña roja en cítricos

Spical Ulti-Mite

• Más eficaz 
• Más rentable 
• A prueba de resistencias

Ácaro depredador Neoseiulus californicus

Exención del canon de regulación  
y tarifa de utilización del agua

Para 2023 se concede a los titulares de derechos al uso de 
agua de riego beneficiarios directos de las obras hidráulicas 
que hayan tenido una reducción en los suministros una serie 
de exenciones sobre el canon de regulación y tarifa de utiliza-
ción del agua.

Medidas administrativas excepcionales

En el ámbito territorial definido, se modifican temporalmente 
las condiciones de utilización del dominio público hidráulico, y 
en particular la relativas a: Reducir o suspender las dotaciones; 
Modificar criterios de prioridad para asignación de recursos 
(excepto abastecimiento población); Imponer la sustitución de 
la totalidad o parte de los caudales concesionales de distinto 
origen; Modificar las condiciones fijadas en las autorizaciones 
de vertido y Adaptar el régimen de explotación de los aprove-
chamientos hidroeléctricos

Modificación de disposiciones mínimas de seguridad  
y salud en los lugares de trabajo

Cuando se desarrollen trabajos al aire libre y en los lugares de 
trabajo que, por la actividad desarrollada, no puedan quedar 
cerrados, deberán tomarse medidas adecuadas para la pro-
tección de las personas trabajadoras frente a cualquier riesgo 
relacionado con temperaturas extremas.

Estas medidas a derivarán de la evaluación de riesgos labora-
les, que tomará en consideración, además de las altas tempe-
raturas, las características de la tarea que se desarrolle y las 
características personales o el estado biológico conocido de la 

persona trabajadora. Entre las medidas preventivas se inclui-
rán la prohibición de desarrollar determinadas tareas durante 
las horas del día en las que concurran fenómenos meteorológi-
cos adversos, en aquellos casos en que no pueda garantizarse 
de otro modo la debida protección de la persona trabajadora.

En el supuesto en el que se emita por la Agencia Estatal de 
Meteorología o, en su caso, el órgano autonómico correspon-
diente en el caso de las comunidades autónomas que cuen-
ten con dicho servicio, un aviso de fenómenos meteorológicos 
adversos de nivel naranja o rojo, y las medidas preventivas 
anteriores no garanticen la protección de las personas traba-
jadoras, resultará obligatoria la adaptación de las condiciones 
de trabajo, incluida la reducción o modificación de las horas 
de desarrollo de la jornada prevista.

Medidas propuestas por LA UNIÓ

LA UNIÓ trasladó a la Mesa de la Sequía convocada por la 
Conselleria de Agricultura un documento con un total de 54 
propuestas concretas, muchas de ellas incorporadas en el 
Real Decreto-ley de la sequía, pero otras muchas con ayudas 
más concretas y directas para todos los sectores afectados, 
no se han tenido en cuenta y se continuará trabajando para 
que se publiquen nuevas ayudas que cubran realmente la pér-
dida de ingresos de todas las producciones afectadas.

Ver enlace y QR: 
https://cutt.ly/l6ULQHw
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CADENA ALIMENTÀRIA// 69 empreses ja han estat sancionades

La AICA publica per primera vegada el llistat de les empreses 
sancionades per incomplir la Llei de la Cadena Alimentària

L’Agència d’Informació i Control Alimentaris (AICA), organis-
me depenent del Ministeri d’Agricultura i encarregat, entre 

d’altres, de vigilar els contractes a la cadena alimentària, ha 
fet pública la primera llista de sancions emeses, les correspo-
nents al primer trimestre del 2023 i que són sancions fermes en 
via administrativa i/o judicial per incompliment de la Llei de la 
Cadena Alimentària que es van iniciar mesos abans. Es tracta 
d’una de les novetats que va introduir la reforma de la Llei de 
la Cadena aprovada el desembre del 2021 i en la línia de les 
esmenes que va presentar LA UNIÓ a través dels Grups Parla-
mentaris al Congrés dels Diputats. / Joanma Mesado

camp valenciàACTUALITAT

A la llista, on apareixen un total de 69 empreses sancionades 
de les que algunes d’elles són empreses de la distribució com 
ara DIA, amb sancions que sumen 6.900 euros, o Carrefour, 
que ha estat sancionada en només 3.001 euros, també estan 
grups tant importants com J. García Carrión, amb una sanció 
per un import de 9.147 euros. 

La majoria de les sancions han estat imposades per incom-
pliment dels terminis de pagament amb 39 sancions, per no 
formalitzar contracte per escrit han estat 19 les sancions, 10 
sancions per no incorporar en el contracte el preu pactat entre 
les parts i, finalment, dos sancions s’han produït per modifica-
cions unilaterals del preu pactat inicialment.

De les 69 empreses sancionades, dos d’elles ho han estat per 
la denúncia en el seu moment per part de LA UNIÓ. Tot i no ser 
imports elevats, cal continuar denunciant les pràctiques que 
van en contra de la Llei de la Cadena Alimentària.

Per això, des de LA UNIÓ s’insta a que es trasllade a l’orga-
nització quan no es complisquen els terminis de pagament, 
la modificació del preu de contracte no expressament pactat 
entre les parts, la inexistència de contracte escrit o que el 
contracte no contemple informació, com ara el preu pactat. 
LA UNIÓ ho denuncia de forma confidencial, sense que el 
nom de la persona llauradora o ramadera es sàpiga en cap 
moment.

LA UNIÓ aposta, i així ho ha traslladat, per un increment con-
siderable de l’import de les sancions ja que, en quasi totes les 
d’ocasions, suposa més el dany comès per l’incompliment de 
la Llei de la Cadena Alimentària que la sanció imposada, tot i 
que el cost burocràtic per a estes empreses és considerable. 
A més, la difusió del nom de les empreses sancionades per 
haver infringit esta Llei té un caràcter exemplaritzant.

Llistat d’empreses sancionades: https://cutt.ly/O7CbFER 

Propostes de LA UNIÓ per posar en valor el Consell de l’Horta 
de València

La Llei de l’Horta, el Pla Agrari i la creació del Consell de 
l’Horta de València han segut, històricament, uns dels 

grans reptes de LA UNIÓ. Quan en desembre de 2018 es va 
publicar la Llei de l’Horta de València, es va donar per finalit-
zada una de les més llargues reivindicacions de l’organitza-
ció, però també començava una segona fase de consolidació 
del projecte. / Ferran Gregori

Des de LA UNIÓ sempre s’ha considerat la llei no només 
com un instrument de protecció del territori, sinó també com 
un instrument que permeta als llauradors i llauradores obtenir 
un valor afegit per la seua producció. La prioritat, per tant, ha 
estat, tenint en compte el nostre territori i les noves tendèn-
cies en l’agricultura moderna, disposar d’unes ferramentes 
que feren viable les explotacions agràries i en conseqüència 
garantiren la incorporació de joves i el relleu generacional. 
Per això, LA UNIÓ forma part de l’òrgan executiu del Con-
sell de l’Horta i més d’una vegada es qüestionen i milloren 
les propostes que es plantegen en el Consell. L’organització 
agrària considera que és imprescindible millorar la percepció 
que els llauradors i llauradores de l’Horta tenen del funcio-
nament del Consell de l’Horta de València i que es prioritzen 

les accions agràries front a altres projectes importants, però 
que no transmeten la percepció d´un benefici directe per als 
veritables actors del sector agrari de l’Horta.

En este sentit, LA UNIÓ ha sol·licitat formalment la immediata 
activació del projecte de manteniment del paisatge, que amb 
un pressupost de  353.000 € contempla la concessió d’aju-
des directes per als productors, així com activar la partida de 
499.500 € pressupostat per 2023 per la millora de les infraes-
tructures agràries de l’Horta. Finalment, també s’ha demanat 
l’adjudicació de projectes com les estacions meteorològiques, 
la marca de productes de l’Horta o l’estudi de cultius que 
incremente la rendibilitat agrícola i en definitiva millorar la per-
cepció que molts productors tenen del Consell de l’Horta. 
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Seguro explotaciones tropicales y subtropicales plan 2023

Dentro de los cultivos tropicales y subtropicales se encuentra el cultivo del aguacate, 
que va ganando extensión en los últimos años en la Comunitat Valenciana

Laura Palacios. Responsable técnica de seguros de La Unió Llauradora i Ramadera

¿Qué novedades contempla el plan 2023 para este 
seguro en la Comunitat Valenciana?

La más importante es la inclusión de nuevos términos de 
aseguramiento en la provincia de Valencia y que hasta ahora 
no era susceptibles de aseguramiento. Estamos hablando 
concretamente de los términos municipales de Sueca, Polin-
yà del Xúquer y Favareta, que ahora tendrán la posibilidad de 
asegurar el módulo P.

Además, se incluyen otras novedades tales como: 

•  Nueva tabla de bonificaciones y recargos, considerán-
dose además cambio de titularidad cuando se incor-

poren a la declaración de seguro, parcelas contratadas 
anteriormente por otro asegurado, y estas representen 
más del 20% del valor de producción asegurada en 
lugar del 50% establecido anteriormente.

•  Revisión de tarifas para ajustarse a la siniestralidad de 
los últimos años.

•  Revisión al alza del valor asegurado en las instalaciones.

•  Incremento de 10 puntos la subvención base estableci-
da por ENESA en los módulos 2 y P.

•  Incremento de 10 puntos la subvención base estableci-
da por la Generalitat Valenciana en todos los módulos.

¿Cuándo se puede contratar este seguro?

MÓDULO INICIO FINAL

1, 2 01/04/2023 30/06/2023

P 01/04/2023 15/09/2023

Financiado por la Entidad Estatal de Seguros 
Agrarios O.A (ENESA) Ministerio de Agricultura, 
Pesca y Alimentación

Desde el 1 de abril y hasta el próximo 30 
de junio podrá asegurar sus produccio-
nes de Aguacate en sus módulos 1 y 2, y 
hasta el 15 de septiembre el módulo P.

¿Qué modalidades de contratación tengo?

Módulo 1: Riesgos por explotación

  

¿Qué modalidades de contratación tengo? 

Módulo 1: Riesgos por explotación 

 

Módulo 2: Riesgos por explotación y riesgos por parcela 

 

Módulo P: riesgos nominados por parcela 

 

  

¿Qué modalidades de contratación tengo? 

Módulo 1: Riesgos por explotación 

 

Módulo 2: Riesgos por explotación y riesgos por parcela 

 

Módulo P: riesgos nominados por parcela 

 

Módulo 2: Riesgos por explotación y riesgos por parcela
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Contacte con nuestras oficinas de 
LA UNIÓ, y solicite información sin 
compromiso. Nuestros asesores le 
guiarán en la elección de la mejor 
opción con las más completas 
garantías y le acompañarán desde 
la contratación de la póliza hasta la 
gestión y cobro del siniestro.

Financiado por la Entidad Estatal de Seguros 
Agrarios O.A (ENESA) Ministerio de Agricultura, 
Pesca y Alimentación

¿Qué subvenciones me corresponden?

Los seguros agrarios combinados están altamente subvencio-
nados, en la actualidad hasta el 65% del recibo de prima, en 
función de los asegurados y explotaciones a asegurar.

En el plan anual 2023 se ha aprobado un incremento de la 
dotación presupuestaria, hasta un total de 317,73 millones de 
euros destinados a subvención del pago de las primas. Esto 
supone el incremento de 10 puntos en la subvención BASE, 
(excepto para el módulo 1). Además, aunque en la actualidad 
está pendiente de publicación la Orden de Subvenciones de la 
Generalitat, se inicia la contratación con la prórroga de la orden 
anterior, que también incrementó la dotación presupuestaria 
y que se traduce en 10 puntos adicionales de la subvención 
BASE y la proporción correspondiente a cada una de las adi-
cionales.

A continuación, se detalla en el cuadro los porcentajes de sub-
vención concedidos por el Ministerio de Agricultura, Pesca y 
Alimentación a través de la Entidad Estatal de Seguros Agra-
rios O. A. (ENESA) para el seguro de aguacate:

% SUBVENCIÓN POR 
TIPO Y MÓDULO
-SEGURO PRINCIPAL-

MÓDULO 
1

MÓDULO 
2

MÓDULO 
P

Base 75 30 18

Contratación colectiva - 6 6

Financiación SAECA - 1 1

Características  
asegurado (*) - 11 9

Renovación (**) - 5 5

Reducción de riesgo  
y condiciones productivas - 2 -

Titularidad compartida - 5 5

TOTAL 75 60 44

(*)   Joven Agricultor + 10 puntos
(**) Nueva contratación: 3%

Para acceder a las subvenciones de ENESA, cabe recordar 
la obligación de estar dado de alta en la Base de Datos CIAS, 
siempre antes de la contratación del seguro. De la misma 
manera que, para recibir las subvenciones adicionales (agri-
cultor profesional, explotación prioritaria, socio de OFH, joven 
agricultor, entidades jurídicas, socio de ATRIA, ATESVE, API, 

ADSG…o producción ecológica), se realizará una comproba-
ción individualizada, debiendo estar por tanto en la Base de 
Datos CIAS-CSA.

Recuerda, además, que por ser socio de LA UNIÓ, puedes 
acceder a la subvención adicional que concede la Generalitat 
del 15% sobre la base.

Pide presupuesto sin compromiso en cualquiera de nuestras 
oficinas.

  

¿Qué modalidades de contratación tengo? 

Módulo 1: Riesgos por explotación 

 

Módulo 2: Riesgos por explotación y riesgos por parcela 

 

Módulo P: riesgos nominados por parcela 

 

Módulo P: riesgos nominados por parcela

¿Qué riesgos me cubre y desde cuándo?

GARANTÍA RIESGO INICIO GARANTÍAS

Producción

Pedrisco*
Viento
Golpe de calor
Riesgos excepcionales: 
fauna silvestre, incendio, 
inundación-lluvia torren-
cial y lluvia persistente
Resto de Adversidades 
Climáticas

Fruto haya alcanzado 
30 mm de diámetro

Plantación y 
Plantones

Muerte del árbol por los 
daños en plantación Toma de efecto

*Para el riesgo de pedrisco, se inician las garantías en el estado feno-
lógico de plena floración (“F”) en las parcelas de aquellos asegura-
dos que hayan contratado este seguro la campaña anterior y vuelvan 
a estar aseguradas por el mismo asegurado en la presente campaña.
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camp valenciàSECTORS

NISPRO// La producció i qualitat es resentirà

LA UNIÓ indica que les temperatures altes i l’absència de pluges LA UNIÓ indica que les temperatures altes i l’absència de pluges 
marquen l’inici de la campanya de recol·lecció a la Marina Baixamarquen l’inici de la campanya de recol·lecció a la Marina Baixa

Les elevades temperatures i el sol tan intens per a aquesta 
època de l’any han avançat la campanya dues setmanes 

aproximadament davant un menor temps de pol·linització i 
minvaran la qualitat del nispro, provocant danys en la seua pell 
com taques porpres a l’ésser una fruita molt sensible. També 
la climatologia provocarà que els calibres siguen més xicotets 
del que és habitual. La producció per tant es ressentirà amb 
aquests factors climatològics i hi haurà menys quilos per a 
comercialitzar. / Redacció

No obstant això, la dolçor i sabor d’aquesta primera fruita de la 
primavera està més que assegurada. Les poques pluges han 
propiciat que pese a la grandària la fruita tinga més qualitat, 
per estar més dolça i concentrada, amb uns índexs de sucre i 
àcids excel·lents.

En aquesta campanya també cal destacar l’augment dels cos-
tos de producció, que es xifren en més d’un 30% per la pujada 
dels preus dels fertilitzants, envasos, plàstics dels hivernacles, 
transport o aigua de reg, entre altres. També existeixen pro-
blemes per a aconseguir mà d’obra que recol·lecte els camps 
perquè es tracta d’una campanya molt curta, totalment manual 
i que se situa en l’àmbit geogràfic d’una zona on el turisme 
absorbeix molta ocupació.

LA UNIÓ aposta pel canvi varietal en el cultiu per a aconseguir 
noves varietats més primerenques i tardanes amb les quals poder 
escalonar la producció i optimitzar els recursos dels llauradors.

El nispro de Callosa d’en Sarrià i de la Marina Baixa és una frui-
ta que compta amb un reconegut prestigi tant a nivell de marca 
com per la seua qualitat i està reconegut amb una Denomina-
ció d’Origen Protegida. 

AMETLA// Al temps, es demana que es donen a conéixer tots els termes i allò que comporta per al sector

LA UNIÓ confia que l’Acord d’exportació d’ametla a la Xina LA UNIÓ confia que l’Acord d’exportació d’ametla a la Xina 
beneficie als productors valenciansbeneficie als productors valencians

LA UNIÓ valora positivament l’acord subscrit per Espanya i 
la Xina per a l’exportació d’ametla al país asiàtic. De com-

plir-se les estimacions del Govern d’eixida cap al mercat 
xinés d’unes 50.000 tones en l’horitzó de l’any 2025 i unes 
90.000 tones extra en 2032, seria un volum apreciable que 
hauria de repercutir en benefici dels productors d’Espanya i 
de la Comunitat Valenciana. / Redacció

No consta segons les xifres de DATACOMEX durant el perío-
de entre 2018 i 2022, cap exportació ni importació d’ametles 
des de la Comunitat Valenciana a la Xina o viceversa. Les 
exportacions d’ametles amb corfa de la Comunitat Valencia-
na del període entre 2018 a 2022 van ser de 1.430 tones per 
un valor de 7,78 milions de €. Les importacions d’ametles 
en aquest mateix període a la Comunitat Valenciana van ser 
de 2.578 tones per un valor de 5,83 milions de €. El balanç 
comercial (exportacions-importacions) va ser negatiu en 
volum en –1.146 tones, és a dir, importem 1.145.970 kg més 
dels que exportem. No obstant això, en valor (€), el balanç és 
positiu en 1,95 milions de €. Quant al valor unitari, exportem 
de mitjana a 5,44 €/kg ametla amb corfa, mentre que les 
importacions les vam fer a una mitjana de 2,26 €/kg, amb un 
balanç al nostre favor de + 3,17 €/kg.

Els acords fitosanitaris que fonamenten aquesta eixida 
comercial cap a un dels mercats més importants del món 
culminen un procés iniciat a l’octubre de 2017, quan el Minis-
teri d’Agricultura, Pesca i Alimentació va sol·licitar formalment 
a les autoritats xineses l’inici de les converses per a l’establi-
ment dels requisits fitosanitaris que requereixen una traçabili-
tat reforçada que exigeix el registre de les parcel·les de cultiu 
i magatzems de confecció que vulguen participar en el pro-
grama d’exportació, així com el seguiment de determinades 
mesures de maneig del cultiu durant el cicle de producció 
fins a la seua eixida cap a la Xina.

No obstant això, l’obertura de nous mercats en un producte 
amb previsions de creixement en el seu consum del 5% 
anual no ha de ser excusa per a la reexportació d’amet-
la procedent de països tercers, tenint en compte que el 
balanç exportacions/importacions d’ametla en la Comuni-
tat Valenciana reflecteix un preu bastant més barat en les 
importacions.

Ricardo Beltrán, responsable del sector de fruita seca de LA 
UNIÓ, assenyala en aquest sentit que “aquest és el princi-
pal perill de l’acord, que sense obtindre compromisos cap a 
l’ametla de la Comunitat Valenciana es puga fer negoci, ja 
que per cada kg d’ametla que es moga en els mercats amb 
les actuals xifres podries guanyar una mitjana de 3,17 €/kg”.

L’acord, per tant, no ha de convertir-se en moneda de canvi 
per a l’entrada al nostre país d’altres produccions que com-
petisquen deslleialment amb la producció pròpia. D’ací ve 
que des de LA UNIÓ s’insistisca a conéixer el contingut de 
l’acord i els requeriments que comportarà aquest flux de pro-
ducte amb destinació a la Xina en un sector afligit per una 
difícil situació al llarg de les últimes campanyes.

Des de LA UNIÓ s’assenyala que “les previsions de l’alça 
del consum d’ametla a tot el món no han sigut capaces, a 
curt i mitjà termini, d’incrementar els preus al productor i con-
següentment la rendibilitat, viabilitat i sostenibilitat del cultiu, 
especialment del cultiu tradicional en zones fràgils en l’econò-
mic, el social i l’ambiental com són les de la Comunitat Valen-
ciana, on compleix aquest cultiu un paper fonamental”. 

Vore enllaç i QR: 
https://cutt.ly/j6UCztf



29nº 274 · maig - juny 2023 · 



30 · nº 274 · maig - juny 2023

SECTORS

FRUITES I HORTALISSES// S’exigeix un major control de les importacions 

Ofensiva de LA UNIÓ a Brussel·les perquè la Comissió Europea Ofensiva de LA UNIÓ a Brussel·les perquè la Comissió Europea 
implante les clàusules espill en les importacions de tercers païsosimplante les clàusules espill en les importacions de tercers països

La Unió Llauradora i Ramadera ha viatjat recentment a Brus-
sel·les per a intentar que la Comissió Europea accelere els 

treballs per a implantar les clàusules espill en les importacions 
de fruites i hortalisses de països tercers dins del marc de l’Es-
tratègia de la Granja a la taula. / Redacció

Una delegació de LA UNIÓ composta pel secretari general 
Carles Peris i el secretari tècnic Joanma Mesado es va reunir 
en la capital comunitària amb eurodiputats espanyols de diver-
sos partits, entre ells Juan Ignacio Zoido del PP; Inmaculada 
Rodríguez-Piñero i Clara Aguilera del PSOE; Manu Pineda del 
Grup de l’Esquerra en el Parlament Europeu - GUE/NGL; Fran-
çois Alfonsi i el seu equip dels Verds-Aliança Lliure Europea 
on s’integra Compromís, així com també amb la responsable 
d’agricultura de la Fundació Comunitat Valenciana-Regió Euro-
pea, Loles Vidal i amb la directora general de Relacions amb la 
Unió Europea i l’Estat de la Generalitat, Daría Terrádez.

LA UNIÓ va presentar un informe sobre les alertes sanitàries 
detectades en fruites i hortalisses procedents de Turquia i 
Egipte, en el qual es revela la presència de matèries actives de 
pesticides l’ús de les quals no està autoritzat a la Unió Europea 
o els límits màxims de residus són superiors als permesos. 
Entre els anys 2020 a 2022, Turquia ha tingut un total de 1.072 
alertes i Egipte 117, sumant un total de 1.189 alertes entre tots 
dos països. Malgrat les mesures adoptades per la Comissió 
Europea en 2021 i 2022, tots dos països encara tenen un alt 
índex d’alertes sanitàries.

Carles Peris, secretari general de LA UNIÓ, ho explica de 
manera clara: “De cada 1.700 tones de fruites i hortalisses 
importades des d’Egipte es detecta una alerta sanitària a la 
UE, i a Turquia de cada 2.300 t. Tenint en compte que s’impor-
ten entre 340.000 i 258.000t d’aquests països cada campanya, 
respectivament, les xifres són rellevants i obliguen les autoritats 
a actuar”.

Per això, LA UNIÓ veu necessari que els responsables comu-
nitaris adopten mesures més coercitives per a erradicar la 
perillositat de les importacions de tots dos països. A part de 
l’adopció de les clàusules espill, l’organització proposa que 

s’incrementen al 30% els controls d’identitat i físics a les man-
darines de Turquia i les taronges d’Egipte que entren a la UE 
i que s’amplie el període de les mesures durant un any. Si en 
aquest període s’observa un increment del 5% de les alertes 
en algun producte, caldria tancar les importacions a aquests 
productes agrícoles.

En eixe elevat número d’alertes sanitàries de tots dos països, 
gran part d’elles a més contenen matèries actives prohibides 
des de 2020 en l’àmbit europeu com el Clorpirifos i el Metilclor-
pirifos i claus fins a eixa data per al control de l’expansió de la 
plaga importada del Cotonet de Sud-àfrica en cítrics. La seua 
prohibició, amb alternatives menys eficaces de moment, ha 
provocat un increment de la plaga, augment dels costos i la 
disminució de la renda dels llauradors valencians.

Des que es van prohibir aquestes matèries actives a la Unió 
Europea, a Turquia i Egipte s’han produït 420 alertes sanitàries 
euro pees durant eixos tres anys per la presència en les fruites i 
hortalisses d’una sola o de les dues. Carles Peris ha traslladat 
aquests dies a Brussel·les als eurodiputats espanyols que “de 
manera reiterada es detecten totes dues matèries actives en 
les importacions, generant una incomprensió i una injustícia 
entre els llauradors valencians davant la falta d’adopció de 
mesures més contundents per a evitar aquesta competència 
deslleial entre productors segons siguen europeus o forans”. 

camp valencià

Vore enllaç i QR: 
https://cutt.ly/Z6U3RFd



31nº 274 · maig - juny 2023 · 

SECTORS

CÍTRICS// Seria un exercici de coherència per part de la UE

Prohibir la importació de cítrics tractats amb Clorpirifos i Metil Prohibir la importació de cítrics tractats amb Clorpirifos i Metil 
clorpirifosclorpirifos

Paral·lelament a l’ofensiva a Brussel·les, LA UNIÓ ha remés 
una carta al ministre d’Agricultura, Luis Planas, on li dema-

na que es plante com França enfront de les produccions agrí-
coles importades de països tercers, com és el cas dels cítrics 
que usen matèries actives no autoritzades a Europa i que pro-
hibisca la seua entrada durant un any. / Redacció

LA UNIÓ justifica la seua petició per diferents motius i, el primer 
és el de ser coherent en la política de la UE de desautoritza-
ció de l’ús d’unes certes substàncies actives sobre l’argument 
d’evitar riscos per a la salut per als consumidors europeus. 
“És incomprensible que es retiren de l’ús certs fitosanitaris en 
la producció europea i que després ens els puguem trobar en 
els productes que importem. Això és enganyar els ciutadans 
de la UE”, critiquen des de l’organització.

En la mateixa línia, a més, l’entrada d’aquests productes gene-
ra una clara competència deslleial per als llauradors de la Unió 
Europea que no tenen els mateixos mecanismes de lluita con-
tra les plagues i que veuen com augmenten també els seus 
costos de producció, amb pèrdues evidents en un percen-
tatge de fruita que no és útil per a eixir als mercats o majors 

despeses en haver d’implementar la lluita biològica i disposar 
de tractaments menys efectius. Carles Peris, secretari general 
de LA UNIÓ, indica al respecte que “nosaltres produïm cítrics 
durant molts mesos i no som deficitaris i per això advoquem 
per una reciprocitat en matèria de fitosanitaris respecte a les 
produccions de països tercers. L’eliminació d’aquestes matèri-
es actives ens ha provocat en resum més dificultats de control 
de les plagues i uns majors costos productius”.

“A més, no volem ni pensar en les conseqüències per a les 
exportacions espanyoles i valencianes si un d’aquests pro-
ductes importats tractats amb productes prohibits acaba sent 
reexportat i es detecten traces en la seua eixida… pot ser un 
desastre”, alerta LA UNIÓ.

L’organització agrària posa com a exemple cridaner de la situa-
ció denunciada el que està succeint amb les alertes de residus 
de Clorpirifos o Metil clorpirifos, substàncies que ja no estan 
autoritzades a la UE des de 2020, detectades en fruites i horta-
lisses importades i, sobretot, de cítrics. En 2022 es van produir 
un total de 193 d’aquestes alertes a la Unió Europea en fruites 
i hortalisses importades, sent aquestes substàncies actives les 
que provoquen major número d’elles.  

camp valencià
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ARRÒS// Ajudes de la PAC

Aclariments de la condicionalitat reforçada i agroambientals en Aclariments de la condicionalitat reforçada i agroambientals en 
el cultiu de l’arròsel cultiu de l’arròs

A instàncies de LA UNIÓ, la Conselleria d’Agricultura ha fet 
pública una nota tècnica on aclareixen dubtes del sector 

relacionats amb diversos aspectes de l’ajuda agroambiental i 
d’aplicació de la BCAM 4 dins de l’obligació de complir amb 
la condicionalitat reforçada per poder cobrar les ajudes de la 
PAC. / Joanma Mesado

En l’edició anterior de Camp Valencià (pàgina 22), s’informava 
breument de les obligacions i pràctiques a realitzar per cobrar 
l’ajuda agroambiental i entre les que s’exposava tant l’ús de ferti-
litzants amb inhibidors de nitrogen aplicats com mantindre amb 
control mecànic la vegetació natural palustre pròxima a sèquies, 
canals i desaigües. La Conselleria d’Agricultura matisa que, en el 
cas del fertilitzants amb inhibidors de nitrogen, es podrà complir 
amb el compromís sempre que el 100% dels fertilitzants minerals 
o orgànic minerals utilitzats presenten en la seua formulació algun 
tipus d’inhibidor de la nitrificació o de la ureasa. Esta condició 
també pot ser satisfeta mitjançant l’ús d’esmenes orgàniques.

Pel que fa al control de la vegetació natural palustre, podrà 
complir-se amb este compromís sempre que este tipus de 
vegetació no es tracte amb fitosanitaris ni fertilitzants i es man-
tinguen, si és necessari, mitjançant sega.

Condicionalitat reforçada

La BCAM 4, regulada pel Reial Decret 1049/2022, estableix 
l’obligació de protegir els cursos fluvials contra la contaminació 
per percolació, filtració o escolament.

La Conselleria d’Agricultura, per tal d’establir les dimensions 
dels canals de reg en què es pot produir percolació, indica 
com a norma general per al compliment de la BCAM 4:

-  Tots els canals de reg impermeabilitzats i totes les sèquies imper-
meabilitzades,queden exempts del compliment de la BCAM 4.

-  Tots els canals de reg sense impermeabilitzar i totes les sèquies 
sense impermeabilitzar, la làmina d’aigua del qual siga menor a 
1 metre, queden exempts del compliment de la BCAM 4.

-  Tots els canals de reg sense impermeabilitzar i totes les 
sèquies sense impermeabilitzar, la làmina d’aigua del qual 
siga superior a 1 metre han de mantindre franges de protec-
ció (amb coberta vegetal mantinguda mitjançant sega i sense 
aplicar fitosanitaris ni fertilitzants) d’1 metre. En cas que hi 
haja cultius llenyosos implantats, no caldrà eliminar-los.

No obstant això, en cas necessari, per evitar la proliferació de 
plagues i malalties que constituisquen un risc sanitari per als 
cultius adjacents, es podran autoritzar tractaments fitosanitaris 
i tasques superficials de manteniment en estes franges de pro-
tecció, determinant, en qualsevol cas, les condicions en què 
s’haurien de dur a terme. 

FRUITA// La prevenció s’ha confirmat com la principal ferramenta de lluita fitosanitària

LA UNIÓ ha sol·licitat la millora dels protocols fitosanitaris LA UNIÓ ha sol·licitat la millora dels protocols fitosanitaris 
d’inspecció als vivers de fruitersd’inspecció als vivers de fruiters

Cada vegada és més freqüent trobar al camp valencià 
plagues o malalties noves que estan posant en perill la 

producció agrària. Moltes d’estes plagues s’introdueixen al 
nostre territori per importacions de fruites provinents de paï-
sos tercers, on estan molt presents. / Ferran Gregori

La prevenció s’ha convertit en la principal ferramenta de lluita 
fitosanitària. Tots els recursos destinats a la prevenció supo-
sen, a la llarga, un estalvi econòmic infinitament major que 
els utilitzats posteriorment en l’erradicació o lluita contra les 
plagues tant per l’Administració pública com pels productors

La prevenció s’ha de fer a dos bandes. Per un costat, s’han 
d’incrementar i endurir els controls que es realitzen en fronte-
res i la competència de les quals correspon a l’Administració 
central i europea; i d’altra banda, les prospeccions en camp 
i els controls i inspeccions de vivers són competència de 
cadascuna de les CCAA.

És en este últim punt on s’ha d’actuar amb contundència. 
El Pla nacional de control i certificació de plantes de viver 
de fruiters estableix, pel que fa a les visites presencials als 
vivers, els mínims referits tant al nombre de controls com al 
contingut dels controls sobre el terreny.

El Pla disposa que, una vegada a l’any, l’organisme de 
control responsable visitarà el 20% dels vivers que es tro-
ben en la seua comunitat autònoma. A més, es visitaran el 
100% dels establiments on s’haja detectat la presència d’un 
o alguns dels organismes nocius contemplats en el Reial 
decret 58/2005, o la presència, en quantitat superior a l’ad-
missible, dels organismes contemplats en els annexes del 
Reglament.

Però també es contempla que les CCAA poden ampliar 
estos mínims fins a la magnitud que consideren oportuna 
i sempre dins del contingut legalment establit. En base a 
esta competència, LA UNIÓ ha demanat a la Conselleria 
que es milloren els protocols fitosanitaris i que s’augmente 
el número de controls i inspeccions  de vivers per tal d’evitar 
l’expansió de qualsevol potencial plaga o malaltia. 
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PLAGUES// Gran preocupació per la seua perillositat

Agricultura trasllada a LA UNIÓ el sistema de prevenció i lluita Agricultura trasllada a LA UNIÓ el sistema de prevenció i lluita 
contra l’HLB i els seus vectorscontra l’HLB i els seus vectors

Una de les major amenaces de la citricultura mundial és la 
malaltia coneguda per HLB. En territori europeu encara 

no s’ha detectat però per la seua perillositat està considerada 
com plaga quarentenaria i prioritària, és a dir, la UE considera 
urgent erradicar del nostre territori tant a la plaga com als vec-
tors en cas de que és detectara en territori europeu. Actualment 
hi ha presència de vectors a la cornisa cantàbrica, illes Canàri-
es i Portugal. / Redacció

En resposta a un escrit de LA UNIÓ en el que es manifesta 
una gran preocupació per la situació dels vectors transmis-
sors de l’HLB i la potencial entrada en la citricultura valenci-
ana, la Conselleria d’Agricultura ha traslladat a l’organització 
les línies estratègiques que ja ha posat en marxa, per detectar 
i erradicar els vectors.

El Pla de Vigilància Fitosanitària Citrícola, vigent des de 2005, 
te com objectiu la detecció precoç de les plagues foranes. 
Dins d’este Pla hi ha instal·lats més de 15.000 paranys arreu 
del nostre territori per detectar els psilids i cicadèlids vectors 
de l’HLB. El Pla també contempla la prospecció i anàlisi de 
cítrics amb possibles símptomes tant de la malaltia com dels 
vectors. Fins el moment, no s’ha detectat cap dels vectors 
associats a l’HLB.

Al juny de 2016 es va aprovar el Pla de Contingència valencià 
que recull totes les mesures legislatives i instruments neces-
saris que caldria implantar, tant per evitar la introducció com 
per la lluita, control i erradicació de la plaga i els vectors trans-
missors.   

Pel que fa als parasitoides que poden ajudar en la lluita bio-
lògica contra els vectors de l’HLB, cal assenyalar que són 
molt específics.

El vector Trioza erytreae està present en diverses parts de la penín-
sula i ha estat parasitat, amb gran èxit, pel parasitoide Tamarixia 
dryi. En la detecció, cria i solta del parasitoide, que es va importar 
després d’uns estudis realitzats per personal de l’IVIA a Sud-àfri-
ca, ha tingut un paper fonamental la Conselleria d’Agricultura. La 
Diaphorina citri, l’altre vector de l’HLB, encara no s’ha detectat 
en les zones citrícoles europees, encara que es té constància de 
la seua presència a Israel. De manera preventiva i avançant-se 
a qualsevol problema, la Generalitat Valenciana ja ha iniciat els 
tràmits burocràtics per importar el parasitoide  Tamarixia radiata.

L’alliberament de qualsevol parasitoide no es pot fer si no estan 
presents els vectors, però des de la Conselleria d’Agricultura ja 
s’està treballant per iniciar les soltes i al mateix temps una cria 
massiva, de manera que des del minut zero es puga actuar des 
de tots els fronts per a erradicar els vectors o almenys frenar la 
seua possible dispersió. 

LA UNIÓ proposa mesures biològiques per a controlar els LA UNIÓ proposa mesures biològiques per a controlar els 
cotonets que afecten al cultiu del caquicotonets que afecten al cultiu del caqui

Actualment, als camps de caqui valencians es poden iden-
tificar quatre tipus de cotonets: Planococcus citri, Pseu-

dococcus longispinus, Pseudococcus viburni i Delottococcus 
aberiae. / Redacció

Estos cotonets s’alimenten de la saba de l’arbre que segrega 
una gran quantitat de melassa amb un alt contingut en sucre, 
sobre el que es desenvolupa el fong conegut pel nom de 
“negrilla”. Estes circumstàncies produeixen la pèrdua de vigor 
de la planta i la depreciació comercial de la fruita afectada per 
la presència de “negrilla”.

Els tractaments químics, amb independència dels danys col-
laterals que genera, no estan sent eficaços per a controlar els 
cotonets, per la qual cosa des de Sanitat Vegetal es recomana 
a més el control cultural, com ara l’eliminació de males her-
bes, podes de ventilació i el control biològic amb parasitoides 
i depredadors. Per a tindre un control eficaç, les soltes dels 
depredadors han de ser sobre grans extensions del cultiu que, 
donada l’estructura de la propietat del camp valencià, només 
es pot fer mitjançant una actuació pública.

En esta línia, des de LA UNIÓ s’ha sol·licitat que des de Sanitat 
Vegetal es procedisca a realitzar soltes del depredador Cryp-
tolaemus montrouzieri a principis de primavera i complemen-
tar-les amb la solta dels parasitoids Anagyrus pseudococci i 
Leptomastix dactylopii al juny. 
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Una empeltada econòmica i fàcil de realitzar

En primer lloc he de dir-vos que el secret  de l’èxit d’esta nova 
tècnica radica, sens dubte, en el material amb què es cobreix 
l’empelt: una cinta especial de plàstic lleugera, flexible i d’apli-
cació senzilla. Este nou format de plàstic té molts avantatges 
sobre l’existent actualment, ja que fa que tot el procés siga 
molt més senzill i proporciona una sèrie de millores que de cap 
manera tindríem amb el plàstic convencional que es gastava 
fins ara.

Este nou format del plàstic es presenta en un roll de 10 cm 
de amplària, que fa, com podreu comprovar, que amb una 
sola passada es tapa tot l’empelt. La capacitat del roll es de 
100 m aproximadament, cosa que proporciona a l’empeltador 
molta llibertat, ja que la quantitat d’empelts que es poden fer 
sense canviar de roll es molt gran, entre 150 i 200, depenent 
de la grossària de la branca. A més a més, tenim la possibilitat 
de posar-lo en qualsevol part de l’arbre, és a dir, sense haver 
de pensar com de grossa ha de ser la branca; i, damunt, és 
adherent, per tant no fa falta fer cap nuc,  simplement es trenca 
amb un lleuger colp de monyica 

Com s’ha de realitzar l’empeltada de pua?

Es molt pareguda a l’empeltada que fem nosaltres, tot i que 
canviarem alguns aspectes que ens faran avançar tant en l’ac-
ció d’empeltar com en l’agarrada i la brotada posterior.  

En primer lloc, si ja tenim el taronger preparat, caldrà buscar la 
part on volem posar l’empelt —no ho he dit, però es pot fer tant 
amb planxa com amb pua, val per a les dos maneres d’empel-
tar; però en este cas,  em centraré en el de pua. Una vegada 
triat el lloc, farem una incisió en forma de T, on col·locarem la 

1  El plastic és una patent de salvaempelt (La sol·licitud de concessió 
ha sigut aprovada amb data 17/04/2023 i publicada el Boletín Oficial 
de la Propiedad Industrial (BOPI) amb data 21/04/2023.

pua a la qual prèviament li haurem fet un tall en forma de tascó 
que introduirem en la incisió.

En segon lloc, cal cobrir-lo o tapar-lo, com vos he dit, amb el 
plàstic especial que utilitzem en esta tècnica. Es fa amb molta 
facilitat, ja que es cobreix l’empelt molt millor que amb l’altre 
i es molt més estanc.  Amb un parell de voltes a la branca, ja 
està tapat i, amb un lleuger colp de monyica es trenca i a l’altre.

Com veieu, es igual de simple que el que habitualment hem fet 
fins ara. L’única diferència és el format del material amb què es 
cobreix l’empelt, un format que li proporciona una sèrie d’avan-
tatges impensables amb el material utilitzat tradicionalment.

A continuació enumerarem un a un estos avantatges.

Quins són els avantatges de l’empeltada de pua?

Com ja avançàvem en l’article anterior, estos avantatges són 
molts i han sigut comprovats en la realitat del camp. Pot ser 
que, inclús al professional que no ho haja vist mai, li coste de 
creure; però tot està documentat en imatges que no donen 
lloc a confusió.

De tots els avantatges que presentaré a continuació, no sabria 
dir quin considere més important:

El cobriment de l’empelt: En ser tan ampla la cinta de plàstic, 
el cobriment es total: no pot entrar ni aire, ni aigua es queda 
totalment estanc.

SECTORS

L’empeltada de puaL’empeltada de pua11 ( (iiii))

En este segon article sobre l’empeltada de pua, intentaré 
ampliar i aclarir algunes qüestions que en l’article anterior 

vaig deixar un poc en l’aire. De primer vos comentaré l’econo-
mia i facilitat d’aplicació d’esta tècnica. Tot seguit vos explicaré 
com es fa l’empeltada de pua, acompanyant l’explicació de 
fotos perquè en pogueu veure l’evolució i traure personalment 
les vostres conclusions.  / Salva Cuenca

camp valencià
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L’adherència: És un avantatge important. Amb este plàstic, no 
tenim problema, ja que es fa una volta a l’entorn de la rama o el 
tronc un parell de vegades amb molta facilitat i amb un simple 
colp de monyica s’hi quedarà adherit.

L’autonomia: Com podeu imaginar-vos, esta part resulta 
també molt avantatjosa, ja que portareu un roll amb el qual, 
depenent de la grandària de les rames que esteu empeltant, 
podreu posar entre 150 a 200 empelts sense canviar de roll, 
amb l’autonomia que això vos dóna.

La llibertat: Podrem empeltar en qualsevol part de arbre. No 
ens ha d’importar com de grossa siga la rama o en quina part 
de l’arbre es trobe; sempre tindrem prou plàstic.  Ja ho hem 
provat en branques grosses i, a pesar de la dificultat que repre-
senta pel gruix de la pell i la circulació de la saba, els resultats 
han sigut molt bons.

La part del treball i sanitària: Com podreu comprovar la part 
del treball també resulta més senzilla i còmoda. En efecte, les 
incisions que fem per introduir la pua son més fàcils de fer i 
més xicotetes, per tant deixen menys ferides que en les fines-
tres. Com que són més menudes en conseqüència, també és  
més fàcil la reempeltada.  

La hidratació: Hi ha un altre factor interessant quan envoltem 
l’empelt amb el plàstic: igual com no deixa entrar res, també 
reté el que té dins, és a dir, que als pocs minuts de d’haver-lo 
tancat podrem observar que està ple de gotetes, sobre la pua 
o sobre la planxa i és de la saba que s’ha evaporat de la inci-
sió que hem fet per a introduir la pua. Com sabem, la pua és 
convenient que s’hidrate, i quina hidratació pot ser millor que 
la mateixa saba del taronger? Este procés té lloc, en el cas de 
la pua, perquè s’ha creat un microhivernacle. 

Conclusions

Com acabem de veure, hi ha molts motius per a adoptar la tècni-
ca de l’empeltada en pua. Començarem pels motius econòmics, 
perquè això és, en realitat,  del que es tracta, de veure com 
resultaria econòmicament.  En la part del treball, la rebaixa i pre-
paració és la mateixa que faríem en una empeltada de planxa. 
A partir d’ací és quan canvia sustancialment la cosa. Comen-
çant perquè no tindrem tants problemes a l’hora de fer les pues, 
ja que aprofitarem tota aquella vareta que tinga fusta. D’altra 
banda podrem fer-ho en cadena: pot anar un empeltador davant 
posant varetes i un altre, darrere, tapant-les. Després, com que 
no cal lligar-les, resulta mes fàcil i ràpid  per a qualsevol. 

Molt lligat al factor econòmic un 
altre motiu per a adoptar la tèc-
nica de l’empeltada amb pua és 
la rapidesa a canviar la varietat 
d’un bancal. En efecte, aques-
ta tècnica facilita molt el crei-
xement vegetatiu dels arbres. 
Com hem dit abans, amb 
aquesta tècnica tenim avantat-
ges a l’hora de fer les pues, però 
també a l’hora de col·locar-les, 
ja que com que podem baixar 
molt baix en l’arbre, podem fer 
abans les sospalmes; és a dir, 
que ja en el moment d’empeltar 
estem creant l’arbre de nou des 
de baix, sense que en un futur 
hàgem de doblar rames perquè 
ens creen les faldes.  També és 
important la velocitat de brotada: tenim documentats empelts 
que han brotat 13 dies després de posats, es a dir, havien 
agarrat i brotat només en 13 dies, com es pot veure en la foto.

Com veieu, hi ha molts motius, tant econòmics com de temps, 
per a adoptar la tècnica de l’empelt de pua que proposem. En 
la part de resultats només puc dir que hem arribat en algun 
cas a l’excel·lència, ja que hem superat el 90% d’agarrades 
i, en tot cas, una vegada agarrades la proporció de brotades 
raspa el 100%. Ni cal dir que estaré molt content d’informar i 
d’ajudar a qualsevol que s’atrevisca a posar en pràctica esta 
nova tècnica.

Per a contactar amb mi:

Salva: 655 84 55 37
salvajardins@hotmail.com 
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REGADIU// La indemnització hauria de ser amb caràcter retroactiu

LA UNIÓ sol·licita al Govern que indemnitze als regants després LA UNIÓ sol·licita al Govern que indemnitze als regants després 
de la sentència sobre la doble tarifa elèctrica per a regadiude la sentència sobre la doble tarifa elèctrica per a regadiu

LA UNIÓ ha demanat al Govern d’Espanya que assumisca la 
seua responsabilitat patrimonial i indemnitze amb caràcter 

retroactiu a les comunitats de regants i a les persones profes-
sionals de l’agricultura per l’increment de costos suportats des 
de juliol de 2021 fins a l’aprovació del reglament al qual l’obliga 
el Tribunal Suprem a desenvolupar el contracte de la doble 
tarifa elèctrica per a regadiu en 6 mesos. / Redacció

La Secció Cinquena del Tribunal Suprem va emetre recent-
ment la sentència núm. 300/2023 en la qual fallava sobre un 
recurs contenciós administratiu iniciat contra el Ministeri per 
a la Transició Ecològica i el Repte Demogràfic (MITECO) per 
les organitzacions de la Unión de Unions, entre elles LA UNIÓ, 
pel qual obliga mitjançant sentència ferma a posar en marxa 
al Govern el contracte de doble tarifa elèctrica per a regadiu 
en sis mesos.

Cal assenyalar que la Llei de Pressupostos Generals de l’Estat 
per a 2021 va incloure una Disposició final quarantena cinque-
na sobre adequació dels costos del subministrament elèctric 
agrari que obligava el Govern a establir reglamentàriament, 
abans de 6 mesos, una modalitat de contracte d’accés per 
a regadiu amb la possibilitat de disposar de dues potències 
diferents al llarg de 12 mesos, en funció de la necessitat de 
subministrament per a aquesta activitat. Finalitzat al juny de 
2021 el termini previst en la Llei i no havent sigut desenvolupat 
el contracte pel Govern, l’organització va requerir per escrit al 
MITECO, competent en la matèria, el compliment de la Llei i 
transcorregut el període suficient sense haver rebut cap res-
posta del Ministeri, Unión de Unions va interposar aleshores el 
corresponent contenciós-administratiu que, ara, ha sigut dic-
taminat a favor de l’organització.

En la sentència, el Tribunal Suprem considera, entre altres 
argumentacions, que no pressuposar la diligència de l’admi-
nistració per a completar els processos d’execució legal seria 
atorgar a l’Executiu un dret de veto sobre aquelles lleis que 

depengueren d’un desenvolupament reglamentari i que això 
constitucionalment seria inadmissible. Per tant, es condemna 
a l’Administració, tractant-se en aquest cas el MITECO la inte-
ressada, perquè, en el termini de sis mesos, elabore, aprove 
i promulgue la norma reglamentària que ha de regular una 
modalitat de contracte d’accés per a regadiu que contemplarà 
la possibilitat de disposar de dues potències diferents al llarg 
de 12 mesos, en funció de la necessitat de subministrament 
per a aquesta activitat.

Però, la sentència de l’òrgan jurisdiccional suprem de l’Estat 
afirma que “l’establiment del termini vincula a l’actuació admi-
nistrativa amb la força d’un deure legal la inobservança del 
qual per omissió col·loca l’Administració en situació il·legal 
i pot determinar l’existència d’una responsabilitat, especial-
ment quan del retard es deriven danys avaluables econòmi-
cament, llevat que es justifique que no ha sigut materialment 
possible dictar en termini el reglament perquè existisquen 
circumstàncies que ho impedisquen, sent càrrega de l’Admi-
nistració l’acreditació de l’existència de tals circumstàncies”. 
Al llarg d’aquest procés, l’Administració no ha acreditat de 
l’existència de circumstàncies per a no dictar en termini el 
reglament.

El preu de l’energia per al reg suposa una part important de 
l’estructura de costos tant de les diferents comunitats de 
regants com de les persones que es dediquen professional-
ment a l’agricultura. A més, cal tindre en compte l’elevat incre-
ment de l’energia que s’ha produït en 2022 per diversos motius 
i que ha disparat a l’alça les factures del reg. El Govern d’Es-
panya, al no haver publicat el reglament que havia de regular 
el mandat de la Llei de Pressupostos Generals de l’Estat de 
2021, i establir la doble tarifa, ha contribuït de manera decisiva 
a l’augment del cost del reg des de juliol de 2021 fins a aquest 
moment. En definitiva, la inobservança per omissió del Govern 
d’Espanya ha situat a l’administració en una situació il·legal, i 
el retard ha derivat en danys que una vegada publicat el regla-
ment podran ser avaluables. 

Actuació davant la presència en bresquilleres del virus de la Actuació davant la presència en bresquilleres del virus de la 
SharkaSharka

L’any 2022 es va detectar per primera vegada al nostre ter-
ritori, concretament al TM de Carrícola, la presencia d’un 

tipus de Sharka T. Marcus (Plum Pox Virus -Marcus -PPV-M) 
que afecta a les fruites d’os, però que s’ha centrat amb les 
bresquilleres. Este virus no té cap actuació curativa i només 
es pot combatre des de la prevenció, per tant l’erradicació 
només és possible des d’actuacions públiques i privades 
que eviten la seua propagació. / Ferran Gregori

L’expansió d’este tipus de Sharka pot posar en perill el cultiu de 
bresquilleres en la Vall d’Albaida. Per això, l’arrencament, amb 
indemnització, dels arbres infectats per impedir la propagació de 
la malaltia per agents vectors i la certificació del material vegetal 
a adquirir, lliure del virus, són les mesures més importants.

Des de LA UNIÓ s’ha demanat a la Conselleria un pla de xoc 
urgent per erradicar el virus que consisteix en:

- Aprovar una línia pressupostària que compense a les per-
sones llauradores afectades pels costos d’arrancada de la 
planta infectada, la desinfecció i la nova plantació.

- Establir un protocol d’actuacions que contemple, com a 
mínim, la traçabilitat de les plantes infectades procedents 
dels vivers on s’ha detectat el virus, mesures que haurien de 
garantir la impossibilitat de dispersió de material vegetal, així 
com mesures i recomanacions a complir per les persones 
amb plantes infectades.

- Realització de tractaments de control dels insectes vectors 
tant en els vivers infectats i voltants com també en les parcel-
les amb plantacions infectades de Sharka T. Marcus o sospi-
toses d’estar-ho. També en esta línia de prevenció, seria molt 
convenient que almenys en els dos pròxims anys es realitza-
ren, per conèixer la possible extensió del virus, analítiques 
específiques per detectar-lo en les parcel·les confrontants on 
s’ha localitzat el virus. 
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Sobre la revisión del Plan 
Hidrológico del Júcar

El pasado mes de febrero entró en vigor el Real Decreto 
35/2023, de 24 de enero, por el que se aprueba la revisión 

de los planes hidrológicos de, entre otras, las demarcaciones 
hidrográficas del Segura, Júcar y Ebro, que son las que cubren 
el territorio de la Comunitat Valenciana. / Carlos Parrado

Por ser la cuenca que más territorio ocupa en nuestra auto-
nomía, haremos especial hincapié en la cuenca del Júcar. En 
concreto, más del 90% de la superficie de la Comunitat Valen-
ciana pertenece a esta demarcación hidrográfica.

En cuanto al orden de preferencia de los usos y aprovecha-
mientos, este Plan Hidrológico establece cambios con respec-
to al plan hidrológico anterior que data de 2016. Se prioriza el 
abastecimiento de los núcleos urbanos en primer lugar. Pero 
en segundo lugar, se incluyen los usos agropecuarios (rega-
dío, ganadería y otros usos agrarios); en tercer lugar, los usos 
industriales para producción de energía eléctrica; y en cuarta 
posición, otros usos industriales. Este es un cambio impor-
tante, ya que en el plan hidrológico de 2016 el segundo uso 
era la ganadería, en tercer lugar estaban los usos industriales, 
excluidos las industrias del ocio y del turismo, y en cuarto lugar 
el regadío. Por ello, el regadío ha avanzado posiciones y su 
uso se está priorizando en este plan hidrológico. En este sen-
tido, dentro de un mismo o clase de uso se dará preferencia 
a aquellos de mayor utilidad pública o aquellos que introduz-
can mejores técnicas que redunden en un menor consumo de 
agua o en el mantenimiento o mejora de su calidad. Conforme 
a este criterio, los aprovechamientos preferentes son aquellos 
que se orienten a:

a) Una política de ahorro del agua, de mejora del estado de 
la masa de agua y de alcance de los objetivos ambientales.

b) La conservación del estado de las masas de agua y la explo-
tación racional de sus recursos.

c) La explotación conjunta y coordinada de todos los recursos 
disponibles, incluyendo aguas residuales depuradas y aguas 
desa linizadas, y la recarga de acuíferos.

d) Proyectos de carácter estratégico, comunitario o cooperati-
vo, frente a iniciativas individuales.

e) Aprovechar el recurso en el propio sistema de explotación 
generador frente a aquellas otras opciones que supongan el 
paso a otros sistemas de explotación.

En cuanto a los regadíos y usos agrarios, a efectos del otorga-
miento de concesiones, tendrán preferencia:

a) Los riegos consolidados. A efectos del otorgamiento de 
concesiones, se consideran riegos consolidados los transfor-
mados con anterioridad al 1 de enero de 1997, habiendo sido 
el riego efectivo y continuado en el tiempo.

b) En las nuevas transformaciones y la ampliación de los apro-
vechamientos existentes, tendrán preferencia los declarados 
de interés general.

c) En las nuevas transformaciones tendrán preferencia aque-
llas de marcado carácter social y económico con el fin de evitar 
la despoblación y el envejecimiento demográfico.

Por ello, la manera más fácil de poder obtener concesiones de 
aguas existentes, pero no regularizadas legalmente, es justifi-
car que se trata de riegos consolidados.  

INGENIERÍA TÉCNICA// Novedades

Distribuidor Ofi cial:

-  VENTA Y REPARACIÓN DE BOMBAS 
DE AGUAS LIMPIAS Y RESIDUALES

-  INSTALACIONES HIDRÁULICAS, ELÉCTRICAS 
Y EQUIPACION DE POZOS

-  INSTALACIÓN Y MANTENIMIENTO 
DE CENTROS DE TRANSFORMACIÓN

-  BOMBEO SOLAR, TELECONTROL, 
CALDERERÍA Y AFOROS

-  SISTEMAS DE FILTRADO Y TRATAMIENTO 
DE AGUA

C/ Senyera, 9  Polígono Industrial del Mediterráneo   
46560 MASSALFASSAR (Valencia)     

Tel. 96 140 08 66/61       
www.citi-sa.com · administracion@citi-sa.com

Servicio de Guardia para averías urgentes: 

96 140 08 66
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LABORAL// Procesos de incapacidad temporal

Obligaciones y cambios en la tramitación de partes médicos de 
alta/baja/confirmación de los trabajadores

Desde el pasado 1 abril ha entrado en vigor el RD 1060/2022, 
por el que se regulan determinados aspectos de la gestión 

y control de los procesos por incapacidad temporal en los pri-
meros 365 días de su duración. / Bea Garrigós

Como principal novedad, el facultativo del Servicio Público de 
Salud o de la Mutua, cuando expidan el parte de baja, confir-
mación o alta, darán a la persona trabajadora únicamente una 
copia, la suya, y el trabajador no tiene obligación de comunicar 
dicha situación a la empresa.

Todas las notificaciones serán vía telemática. El servicio públi-
co de salud o, en su caso, la mutua, remitirá los datos con-
tenidos en los partes médicos de baja, confirmación y alta al 
Instituto Nacional de la Seguridad Social, por vía telemática, 
de manera inmediata, y, en todo caso, en el primer día hábil 
siguiente al de su expedición.

El INSS, a su vez, comunicará a las empresas los datos iden-
tificativos de carácter meramente administrativo relativos a los 
partes médicos de baja, confirmación y alta emitidos por los 
facultativos del servicio público de salud o de la mutua, referi-
dos a sus personas trabajadoras, como máximo en el primer 
día hábil siguiente al de su recepción en dicho Instituto, para 
su conocimiento y cumplimiento, en su caso. La forma que 
tendrán las empresas de conocer los datos relativos a los par-
tes médicos de baja, confirmación y alta será a través de los 
Ficheros INSS Empresas que se comunicarán a través de los 
Autorizados RED.

Las empresas tienen la obligación de transmitir al Instituto 
Nacio nal de la Seguridad Social a través del sistema de Remi-

sión Electrónica de Datos (RED), con carácter inmediato y, en 
todo caso, en el plazo máximo de tres días hábiles contados 
a partir de la recepción de la comunicación de la baja médica, 
los datos económicos únicamente en los partes de baja.

No olvide que La Unió Llauradora i Ramadera lleva a cabo 
todas estas gestiones por ser Entidad Autorizada Red de la 
Seguridad Social.

Prevención de riesgos laborales

Desde La Unió Llauradora i Ramadera queremos recordarle la 
obligación de tener contratado con un Servicio de Prevención 
Ajeno para llevar a cabo la PRL en su explotación desde el 
momento que se contrata a un trabajador, independientemente 
de los días de duración y el tipo de relación laboral.

Para más información póngase en contacto con su oficina de 
LA UNIÓ más próxima. 

SEGUROS// Exclusivo para asociados

Seguro de daños y responsabilidad civil del ganado 
ovino-caprino

Desde LA UNIÓ ponemos a disposición de nuestros aso-
ciados un seguro colectivo de ovino – caprino, exclusi-

vo, al que se puede acceder de una forma fácil y sencilla y 
garantizar así la máxima tranquilidad. / Laura Palacios

¿Se has planteado alguna vez qué ocurre si causamos 
daños materiales o personales a un tercero? ¿Es obligatorio 
tener un seguro? No siendo obligatoria la contratación de 
un seguro de responsabilidad civil, es muy recomendable 
disponer de un seguro que haga frente a los posibles daños 
que se pueda causar a personas ajenas a la explotación, 
ya que en caso contrario seremos responsables civiles con 
nuestro propio patrimonio.

Además de la responsabilidad civil, este seguro ofrece una 
amplia cobertura de daños en los animales como conse-
cuencia de accidente y también el robo en las explotaciones.

¿Qué se asegura en nuestra póliza?

-  Accidentes de Ganado: incendio, asfixia por incendio 
o aplastamiento, caída directa de rayo o electrocución, 
ataque de perros y/o animales salvajes, atropello, despe-

ñamiento, aplastamiento por hundimiento o pánico, aho-
gamiento por inmersión, avenida de agua o inundación,  
meteorismo agudo (por cúmulo excesivo de gas).

- Robo (dentro de establos o en fincas cercadas)

-  Responsabilidad civil de explotación: 600.000 € (150.000 € 
por víctima)

¿Qué obligaciones tengo como asegurado?

- Ser asociado a LA UNIÓ.

-  Las explotaciones deben estar registradas en el Registro 
General de Explotaciones Ganaderas (REGA).

-  Incluir en el seguro el total del censo de la explotación, que 
deberá ir en concordancia con el modelo de comunicación 
anual obligatorio.

- Notificar cualquier cambio durante la vigencia del seguro.

Pida presupuesto sin compromiso en cualquiera de nuestras 
oficinas. Es importante que traslade de una forma clara las 
necesidades que desea cubrir, para adaptarlo lo máximo 
posible. Nuestros asesores le ayudarán. 
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Nuestro
servicio
de ingeniería
a tu alcance

→ Proyectos para granjas y actividades 

agroalimentarias 

→ Tasaciones 

→ Topografía 

→ Proyectos de concesión de aguas para 

legalización de pozos 

→ Catastro

Contacta con el responsable del 
departamento:
Carlos Parrado

963 530 036

cparrado@launio.org

TE AYUDAMOS
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camp valenciàAL TERRITORI

Charla informativa sobre planes de mejora 
en Utiel

Festa l’Encissam del 
Diumenge de Rams a 
Alberic

Homenatge de la Mostra Proava com 
a llaurador exemplar de la Unió a Toni 
Montoliu

Jornada sobre agricultura y agua del PSPV 
en Orihuela

Presentació projecte Comerç Just de Intermon i la Unió a Isaura Navarro

Representants de la Unió participen en les I Jornades de 
Cultura Rural a Benassal

Reunió de la Unió amb ramaders i 
tècnics alemanys a Puçol

Reunió de treball de la consellera Isaura 
Navarro amb LA UNIÓ i AVA

Presentació projecte rehabilitació de l’Estació 
Experimental Agrària a Elx

Curs de renovació del carnet de manipulador de 
plaguicides a Alcalà de Xivert

Fira de Sant Vicent i Dolços Tradicionals de Càlig

Inauguració XVIII de la Fira 
d’Agricultura i Comerç de Turís

Participació en la fira TerraEco

Curs de renovació de manipulador de plaguicides 
a Elx

Fira del Comerç, Agrícola i de Ramaderia 
de Vall d’Alba

Jornada pràctica de poda de cítrics 
a Otos

Jornada pràctica en camp empelt de 
garrofera a Càlig

Premio de la Mostra 
Proava a la Cooperativa 
de las Cuevas con Miguel 
Ángel Viana

Presentació del Pla Integral Citrícola a la 
comissió citrícola de la Unió
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*MÁXIMA PROTECCIÓN DEL OPERADOR, INCLUSO EN LA APLICACIÓN 
DE PRODUCTOS QUÍMICOS. LA CAT. 4 PROTEGE CONTRA EL POLVO, 
AEROSOLES Y VAPORES.

TRG 10900 R
Frutero reversible

TGF 10900 R
Compacto de cabina baja (altura 174 cm)

ERGIT R: Tecnología y altas prestaciones de serie R el top de la gama AC.

camp valenciàAL TERRITORI

Reunión con el MAPA sobre la vendimia en verde

Xarrada informativa sobre el quadern digital de 
camp a la Pobla Llarga

Xarrada informativa sobre 
estructura varietal citrícola a 
Algemesí

Xarrada Vall d’Alba contra projectes fotovoltaics
Xarrada Vilafamés contra projectes fotovoltaics

Xarrada sobre el cultiu de 
l’alvocat a Bétera

Xarrada sobre el pla estratègic 
de la PAC a Quatretonda

XXXª edició de la Fira de Sant Josep de Rossell

Visita camps de garroferes a l’Estació 
Experimental Agrària de Llutxent

Xarrada sobre el cultiu de la garrofa a Vall 
d’Alba
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La Unió al
teu servei
→ Defensa i reivindicació dels teus interessos

→ Gestoria i assessoria personalitzada

→ Creació d’Empreses

→ Assegurances

→ Gabinet d’advocats

→ Contractació de treballadors

i prevenció de riscos laborals

→ Assessorament urbanístic i expropiacions

→ Topografia, valoracions,

taxacions, peritatges...

→ Projectes de construcció, activitat,

impacte ambiental

→ Medi ambient i energies renovables

→ Tramitacions d’ajudes i subvencions

→ Treballs editorials i pàgines web

→ Cursos de formació

i investigació en el món rural

→ Cultiu, venda i distribució de fruites

i verdures ecològiques i productes

de proximitat

www.launio.org · 963 530 036

Llauradora i Ramadera 
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 A L A C A N T     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL LA UNIÓ - Elx Camino Vizcarra, 1 Partida Alzabares Bajo T966614668 elx@launio.org
 Alacantí LA UNIÓ - Alacant C/ Pintor Lorenzo Casanova, 4-4º. M662364613 atrave@launio.org
 Alt Vinalopó-El Comtat LA UNIÓ - Beneixama C/ Doctor Silvestre, 1 M662364613 atrave@launio.org
 Marina Alta LA UNIÓ - Pego C/ Sant Eloi, 6 Edif. OCAPA (Cámara Agraria) M662364613 atrave@launio.org
 Marina Baixa LA UNIÓ - Callosa d’En Sarrià C/ Jaume Roig, 5 (Biblioteca Sala OMAC) M662364613 atrave@launio.org
 Vega Baja LA UNIÓ - Almoradí Ctra. Algorfa , 16 (Escuela de Oficios Taller) M662364613  atrave@launio.org
 Vinalopó Mitjà LA UNIÓ - Pinoso Av. Constitución, 62 M662364613 atrave@launio.org
    
 C A S T E L L Ó     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - Castelló C/ Ramón y Cajal, 17 T964270366 asegarra@launio.org
 Alto Palancia LA UNIÓ - Jérica Av. Constitució, 11 T964128142 altopalancia@launio.org
  LA UNIÓ - Segorbe C/ Fray Luis Amigó, 11-2º T964128142 altopalancia@launio.org
 Els Ports LA UNIÓ - La Mata C/ Esglesia, 7 T964180070 elsports@launio.org
 Maestrat LA UNIÓ - Albocàsser C/ Huerta, 15 T964428475 ebarreda@launio.org
  LA UNIÓ - Alcalà de Xivert C/ Santa Barbara, 6 T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Benassal Plaça d’En Blasc d’Aragó, 18 M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - Benicarló C/ Cesar Cataldo, 2 T964460068 lajana@launio.org
  LA UNIÓ- Canet Lo Roig Avda. Isabel Llombart, 7 T964494056 sromeu@launio.org
  LA UNIÓ - Culla C/ Recaredo García, 11  M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - La Jana C/ Xert, 33 - 1º T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Sant Mateu Plaça del Llaurador, 1 (Llar del Jubilat) M610509351 lajana@launio.org
 Plana Alta-Alcalatén LA UNIÓ - Cabanes C/ Sant Vicent, 38 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Els Rosildos Av. Constitució T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Coves de Vinromà C/ Nou, 15 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Useres Plaça Ajuntament, 9 (Baix) T964388955 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Torreblanca C/ Sant Antoni, 143 T964332176 planaalta@launio.org
 Plana Baixa LA UNIÓ - La Vall d’Uixó C/ Salvador Cardells, 29 T964692018 planabaixa@launio.org
  LA UNIÓ - Vila-real C/ La Murà, 28 T964535533 planabaixa@launio.org
    
 VA L È N C I A     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - València C/ Marqués de Dos Aigües, 3-1º T963530036 launio@launio.org
 Camp de Túria LA UNIÓ - Benaguasil C/ Benissanó, 57 T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - La Pobla de Vallbona C/ Senyera, 31 T962531417 rperis@launio.org
 Horta Nord LA UNIÓ - Meliana C/ Maria Manglano, 2 M674007515 jlucas@launio.org
 Horta Sud LA UNIÓ - Silla C/ Santa Teresa, 11 T962531417  rperis@launio.org
 Hoya de Buñol LA UNIÓ - Cheste C/ Mariana de Pineda, 1 T962531417 rperis@launio.org
 La Costera LA UNIÓ - Xàtiva Ptge Moncada/ Alameda, S/N 2º PIS T962283895 valldalbaida@launio.org
 La Safor LA UNIÓ - Barx C/ Gandia nº 55 (Antic Ajuntament) T962264020 valldalbaida@launio.org
 Ribera Alta LA UNIÓ - Alginet C/ Arzobispo Sanchis, 26 T962531417  rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Carlet C/ Nostra Senyora de l’Assumpció, 98 T962531417  rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Turís C/ Pablo Iglesias, 1 T962531417  rperis@launio.org
 Ribera Baixa LA UNIÓ - Cullera C/ El Prado (Antiga OCAPA) T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Sueca CAM C/Cullera, 15 T962531417  rperis@launio.org
 Utiel-Requena LA UNIÓ - Requena C/ Chera, 1 T607207464 aserrano@launio.org
  LA UNIÓ - Utiel C/ Beato Gálvez, 4-1º T962171056 aserrano@launio.org
 Vall d’Albaida LA UNIÓ - Fontanars C/ Antonio Machado, 5 (Centre Cultural 1pis) T962264020 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - La Pobla del Duc C/ Metge Oscar Durich, 34-1 T962250581 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - Llutxent C/ Parc de Llaurador, S/N T962294271 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - Quatretonda C/ Sant Josep, 9 T962264020 valldalbaida@launio.org

ESTEM A PROP
DE TU

Directori d’oficines

www.launio.org · 963 530 036



CASTELLÓ NORD - Tarragona 977 05 15 63
Amposta

VALÈNCIA - 962 54 36 53
L’Alcúdia 
Caudete de las Fuentes

ALACANT - 965 48 61 74
San Isidro 
Pilar de la Horadada

CASTELLÓ SUD - 968 66 11 38
Puçol

COLABORACIÓN NEW HOLLAND - LA UNIÓ LLAURADORA I RAMADERA

YA ESTÁ
       AQUÍ EL NUEVO T4 F/N/V STAGE V

HACER LO IMPOSIBLE ES NUESTRA ESPECIALIDAD ¡Acércate a tu concesionario
 de confianza!

¡Esto hay que verlo! Se trata del nuevo T4 F/N/V Stage V, 
un tractor totalmente revolucionario. 

Con un diseño innovador, la mecánica más avanzada 
y lo último en tecnología. 
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